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Introducció

Les XIV Jornades d’Innovació a l’Etapa d’Educació Infantil, que van tenir lloc 
els dies 26 i 27 d’octubre de 2018 a la UAB, porten per títol «Qui educa avui?». 
La resposta a aquesta pregunta és molt complexa, perquè actualment es 
considera que l’educació dels infants no se circumscriu únicament a l’entorn 
familiar i a l’escola, històricament considerats com els principals agents 
educadors, sinó que hauria d’estar present a tots els espais que interaccionen 
amb els infants. Aquest volum constitueix una nova aportació de l’equip de 
treball de l’ICE de la UAB, Equip 0-6, responsable de l’organització de les 
Jornades, i els capítols que el configuren recullen les reflexions dels experts 
sobre aquesta qüestió, algunes de les experiències desenvolupades a partir 
d’una mirada holística sobre l’educació dels infants, així com unes històries 
de vida on s’expliquen les vivències de persones que provenen de diferents 
àmbits i que han fet dels seus interessos el motor de la seva vida professional.

Hem d’agrair la tasca de reflexió i de divulgació que, al llarg de 26 anys, 
ha dut a terme l’Equip 0-6 amb la voluntat de potenciar aquesta etapa i de 
reivindicar-ne la identitat.

Anna Cros Alavedra

Directora de l’ICE de la UAB

Capítol 1. Presentació i programa de les XIV 
Jornades d’Innovació a l’Etapa d’Educació 
Infantil

Presentació
Els qui acompanyem infants professionalment entenem l’educació d’una 
manera àmplia, perquè sabem que les criatures aprenen en tot moment i de 
manera global. I ho fan tant de la mà dels seus familiars com de la d’altres 
persones que coneixen o amb les quals interactuen, bé sigui a l’escola o en 
altres espais de vida o de lleure. Així és com tota la comunitat esdevé i ha de 
considerar-se també educativa, perquè els intercanvis i les interaccions que hi 
emergeixen poden esdevenir rellevants o d’influència recíproca; un pas més 
en la consideració que els aprenentatges que els infants fan en els diferents 
espais de la seva vida haurien d’estar més connectats o, si més no, més 
considerats.

Que l’educació sigui present i possible en tots els espais i els temps de la vida 
quotidiana dels infants hauria de suposar també reconèixer les capacitats i 
els sabers de les persones que, de manera freqüent, o fins i tot en moments 
puntuals, es relacionen amb els infants. Ja a les nostres setenes jornades 
(l’any 2005), titulades «Créixer i conviure en un món complex», la professora 
Carme Àngel escrivia: «L’infant és un global i, per tant, l’atenció que ha de 
rebre ha de ser des de tots els àmbits, tant social com educatiu, de salut, de 
lleure, de cultura, de treball, d’urbanisme, de justícia... 

Tots aquests àmbits han de treballar d’una forma interdisciplinària per poder 
donar resposta a les necessitats de la infància i avançar-hi.» Les afirmacions 
de la Dra. Àngel ens segueixen interpel·lant i ens han fet repensar com 
d’incipient és encara el treball en col·laboració i en xarxa entre els diferents 
agents educatius.

Enguany fem les catorzenes jornades, que hem volgut emmarcar amb el títol 
«Qui educa avui?» perquè pensem que aquesta pregunta ha de seguir impulsant 
tant el reconeixement mutu com el debat entre els diferents agents educatius: 
hem de continuar reflexionant-hi. Tal com apunten alguns investigadors, part de 
les inquietuds i de les dificultats que qüestionen actualment l’escola (l’equitat, 
l’atenció personalitzada, la incorporació de les famílies en el debat educatiu, 
etc.) només poden ser repensades en col·laboració amb la comunitat exterior 
en un treball transversal d’escolta entre els diferents agents educatius del 
territori.
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Per tant, tretze anys després de les jornades del 2005 (que de pressa que 
passen els anys!) volem tornar a dedicar unes noves jornades a reflexionar 
i a fer-nos algunes preguntes sobre «què i qui educa avui?», «com són els 
diferents agents educatius que també col·laboren o intervenen en l’educació 
dels infants?», «parlem un mateix llenguatge encara que els objectius siguin 
diversos?», «què podem aprendre unes persones de les altres?», «com 
són les relacions de col·laboració i d’intercanvi que existeixen en alguns 
territoris?», «com podem anar avançant en el camí de la cooperació i del 
treball en xarxa?» I, perquè el debat esdevingui interessant i ric, hem convidat 
diferents agents educatius del nostre territori a dialogar amb l’escola: espais 
d’art i de museus, espais de cura integral de la salut, espais comunitaris i de 
lleure, professionals que prioritzen el contacte directe amb la natura... 

També escoltarem persones que, d’aquestes relacions, n’han fet el seu 
projecte de vida.

Per educar avui, cal tothom: família, mestres, experts, la comunitat, etc. 
Tothom és necessari, tots tenim coses a aportar i aspectes a aprendre i a 
millorar. Tothom és convidat al debat sobre «qui educa avui?».

Text de Rosa Gil (exmembre de l’equip docent de l’ICE de la UAB)

Aquestes jornades han estat organitzades gràcies a la tasca duta a terme per 
l’actual equip d’Educació Infantil de l’ICE de la UAB.

Laura Millo i Francesc Cortés han estat les persones encarregades de totes 
les imatges d’aquesta publicació.

Agraïm poder comptar, en l’acte d’inauguració de les Jornades, amb la 
presència de la Sra. Anna Cros, directora de l’ICE de la UAB, i del Sr. Àngel 
Domingo, director general d’Innovació Educativa del Departament d’Educació.

Clica per accedir al enllaç al vídeo de l’acte inaugural
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https://www.uab.cat/web/videos/reproduccio-1192707516892.html?param1=10divulgacio&param2=40cienciessocials&param4=educacio&param5=1&url_video=1345774702230
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Programa de les Jornades

Divendres, 26 d’octubre

Dissabte, 27 d’octubre

18.00 h

11.00 h

14.00 h

17.15 h

09.30 h

16.00 h

18.30 h

11.45 h

Inauguració de les jornades

Esmorzar

Pausa per dinar.

Cloenda de les Jornades.

«Infàncies, contextos i educacions.»
Conversa filosòfica entre Mari Carmen Díez i Vicenç Arnaiz, moderada per 
Xavier Gimeno, professor de la UAB.

Taules de vida (Més enllà de l’escola, històries de vida: un espai de conversa 
amb professionals de diferents àmbits).

• «Una vida dedicada a l’art i la creativitat», a càrrec de Núria Gibert, del 
programa de música per a nadons i famílies.

• «El contacte amb la natura», a càrrec de Martí Boada. 
• «L’alimentació i la salut», a càrrec d’Ada Parellada. 
• «La passió per la música», a càrrec de Joan Casals.
• «Educar a través dels mitjans», a càrrec de Laia Servera (InfoK). 
• «L’acompanyament a les famílies», a càrrec de Carme Thió de Pol. 
• «El compromís amb el barri i la comunitat», a càrrec de Custòdia Moreno, del 

moviment veïnal del Carmel. 

Conferència inaugural «Qui educa avui?» 

Diàleg entre el psiquiatra Ramon Riera (autor del llibre La connexió 
emocional) i la psicòloga Verònica Antón, moderat per Elisabet Pedrosa, 
periodista especialitzada en temes educatius.

Taules d’experiències (vuit tallers diferents d’intercanvi de coneixement amb 

diferents serveis i agents educatius en els quals els assistents podran dialogar 

i intercanviar sabers i opinions).

Taules d’experiències

Els espais d’art i 
creativitat

Els espais de lleure i 
d’educació no formal

El contacte directe amb 
la natura

L’atenció a la salut 
integral

La relació amb els 
museus

L’acompanya-ment a 
les famílies

Institucions

0-3: El Graner, centre de creació de dansa 
contemporània. Mercat de les Flors i escoles 
bressol municipals de Barcelona.

3-6: Espais C: espais de creació artística a les 
escoles. UAB i Consorci d’Educació de Barcelona.

0-3: LaLudo, la ludoteca, experiència al Parc de la 
Ciutadella. Comunitats que eduquen.

3-6: Els menjadors escolars. Entitat Kampi Ki 
Pugui.

0-3: L’associació EDNA, escoles de 2 a 6 anys.

3-6: Escola pública La Popa de Castellcir - ZER El 
Moianès Llevant.

0-3: Servei de petita infància i famílies de Badia 
del Vallès.

3-6: Fundació Orienta.

0-3: LAB 0-6. UMANRESA (FUB).

0-6: Escola Samuntada, de Sabadell (projecte 
Magnet amb el Museu Català de Paleontologia).

0-3: Projecte PAIDOS. Càritas Barcelona.

3-6: Espais d’infants i famílies de l’escola pública 
Abat Marcet de Terrassa.

Taules d’experiències

L’atenció a la infància 
protegida

Institucions

0-3: Servei d’Acolliment Familiar de la Fundació 
IRES.

3-6: Centre d’Acolliment Els Llimoners, del 
Consorci de Serveis Socials de l’Ajuntament de 
Barcelona.
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En les circumstàncies extremadament adverses dels darrers 10.000 anys 
d’història, han calgut uns valors rígidament jeràrquics centrats en l’obediència. 
En les societats del benestar actuals els valors que resulten útils són els que 
se centren en la llibertat. L’obediència promou la negació del que un pensa i 
sent. 

La llibertat promou la connexió amb la pròpia subjectivitat i, de retruc, l’empatia 
amb la subjectivitat dels altres. Som a l’era de la llibertat i la subjectivitat: en 
contra del que diuen els tòpics, mai no havíem estat tan lliures i tan connectats 
amb el que sentim com en les societats postindustrials actuals. Des de la 
perspectiva dels valors actuals, educar significa preparar el infants per viure 
en llibertat i ben connectats amb les seves emocions. Els valors no s’ensenyen 
amb paraules sinó a través de l’experiència. 

Una característica sorprenent del cervell dels humans és que per ser 
conscients d’una emoció necessitem que un altre hi empatitzi: un infant «no 
sap» que està trist fins que un adult no empatitza amb la seva tristor. Per 
tant, seguint amb aquest exemple, l’infant aprèn a connectar amb la seva 
tristesa quan sent que l’adult (el mestre) sent la tristesa que ell sent. Com més 
connectat estigui el mestre amb la seva subjectivitat, més empàtic podrà ser 
amb la subjectivitat dels infants.

El paradigma de l’educació en les societats amb sistemes de valors centrats 
en l’obediència ha sigut que els infants han de passar del principi del plaer 
al principi de la realitat, aprenent a dominar els impulsos i a obeir les normes 
que la cultura imposa. El paradigma a partir dels valors centrats en la llibertat 
és que els infants necessiten una base segura (uns adults empàtics que els 
donin seguretat) per sentir-se amb la força necessària per explorar el món 
amb empenta. 

Capítol 2. Conferència inaugural

Qui educa avui?
Diàleg entre el psiquiatra Ramon Riera (autor del llibre La connexió emocional) 
i la psicòloga Verònica Antón, moderat per la periodista especialitzada en 
temes educatius, Elisabet Pedrosa.     
 
Abans d’entrar en el diàleg que es va generar entre tots dos conferenciants, 
us convidem a llegir unes reflexions que ens van fer arribar sobre la pregunta 
que emmarca aquestes jornades, «Qui educa avui?».

Ramon Riera i Alibés    
El món que envolta l’infant... La resposta típica seria «la família i l’escola». 
Però creixem submergits en el sistema de valors específic del lloc on naixem. 
Quin n’és el fet més determinant, el que més influeix en la vida d’una persona? 

Resposta: on i quan neix. La majoria de les famílies catalanes de fa cent anys, 
quan tenien un fill, havien d’afrontar tres amenaces: un de cada tres nens 
moria abans dels cinc anys, passaven fam i havien d’anar a la guerra. Els 
nens actuals neixen sense cap d’aquestes amenaces. Per tant, els valors que 
van ser útils en aquelles circumstàncies no hi són en el context actual. 
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Verònica Antón           
La pregunta que ens convoca de qui educa avui obre una primera i evident 
reflexió sobre com el moment social històric que vivim ha canviat les maneres 
de criar i d’educar els infants en els seus primers anys de vida. 

Històricament, les criatures s’educaven en el marc de la família, la nuclear 
i l’ampliada, i amb l’escolarització dels infants en edats cada vegada més 
primerenques també l’escola ha passat a complir una funció educativa els 
primers anys de vida. 

Però avui en dia, els nens i les nenes estan exposats i exposades a molts 
més estímuls, més enllà de la família i l’escola, i això ens obliga a reflexionar 
sobre el seu paper a la criança i a l’educació. Principalment pensant en els 
mitjans audiovisuals, els telèfons, les tauletes, els ordinadors… aquests nous 
dispositius que han entrat en la nostra vida familiar i quotidiana aportant 
moltíssims estímuls i informació d’una manera molt intensa. 

I aquí s’obre un debat important, en aquest context mediàtic en el qual vivim 
i en aquest context d’hiperestimulació dels infants, moltes vegades podem 
confondre’ns i pensar que “educar” és el mateix que oferir “informació” o 
“estímuls”, per més pedagògics que ens els vulguin presentar.

Clica per accedir al enllaç al vídeo de Qui educa avui? 
(El diàleg comença al minut 29:24 del vídeo)

Personalment entenc que educar ens hauria de remetre al desenvolupament 
de competències existencials per a la vida en les criatures que acompanyem 
a créixer i desenvolupar-se. I aquestes competències existencials tenen a 
veure amb el desenvolupament d’una bona autoregulació, un coneixement i 
cura de sí mateix, de l’altre i de l’entorn en el qual vivim. 

I, segons la meva manera d’entendre l’educació, l’única manera de poder 
desenvolupar aquestes competències existencials per a la vida, que no són 
una altra cosa que la nostra ruta per l’autorealització i el desenvolupament de 
tot el nostre potencial creatiu, intel·lectual i emocional, és en relació amb l’altre.

L’educació, tal i com l’entenc, només es desenvolupa en un marc relacional, 
en un marc on hi ha un “altre” que es relaciona amb l’infant, que s’emociona 
amb ell o ella, que és capaç de mantenir viva la curiositat per comprendre el 
món i per comprendre’s; que és capaç de cuidar la sensibilitat i la tendresa 
amb la qual veure i acostar-se a l’altre i a la realitat i finalment que és capaç de 
conservar la tendència innata de les criatures d’anar cap al que els fa sentir 
plaure, preservant la capacitat creativa i de joc tan pròpies de la naturalesa 
infantil.

A partir d’aquí, el debat es centrarà en com cuidem aquesta dimensió 
relacional i humana de l’educació en els temps que transitem, i com atenem 
la qualitat dels vincles que els adults construïm amb les criatures perquè 
aquesta dimensió ens permeti que els infants creixin i es desenvolupin en 
entorns humanament enriquidors.
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https://www.uab.cat/web/videos/reproduccio-1192707516892.html?param1=10divulgacio&param2=40cienciessocials&param4=educacio&param5=1&url_video=1345774702230
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Capítol 3. Conversa filosòfica

Infàncies, contextos i educacions
Conversa filosòfica entre Mari Carmen Díez i Vicenç Arnaiz, moderada pel 
professor de la UAB Xavier Gimeno.

Es tracta de crear contextos educatius i culturals (museus, espectacles 
culturals i musicals,...) propers a les necessitats dels infants, que tinguin en 
compte el seu aprenentatge des de la curiositat innata, de tocar, de mirar; que 
se sentin escoltats i reconeguts en aquelles coses que volen dir-nos.

Donar lloc a les seves pròpies hipòtesis i al seu propi coneixement. És 
important que els diferents agents educatius ens impliquem i acostem els 
nostres coneixements per plantejar-nos com hem d’apropar-nos als infants, 
escoltar el que necessiten i ens volen dir.

Actualment els infants tenen molta informació al seu abast i cognitivament són 
molt més potents que abans, però també cal vetllar per les seves necessitats 
psicoafectives. Cal oferir als infants una història per fer-se un relat, més que 
una experiència. Crear històries per crear cultura, per crear una dinàmica 
col·lectiva que tingui cura de les relacions. El jo necessita una pell, un relat, 
per construir consciencia corporal i d’identitat.

La conversa també va generar una reflexió al voltant de la importància 
d’acollir a noves famílies, sigui quina sigui la seva procedència, cultura, valors. 
Les mestres, educadores o professionals de l’educació, en general, hem de 
procurar ser el vincle entre la història de casa i la institució educativa. Els 
centres educatius han de tenir la capacitat d’ajudar les famílies i els infants a 
fer-se presents. Segons Vicenç Arnaiz l’escola ha de ser com una trinxera que 
faciliti un món millor, més intel·ligent, més acollidor, més humà, més bondadós, 
més equilibrat. Els centres educatius, com a serveis, han de preparar-se per 
acollir, per incloure i escoltar col·lectivament la diversitat. Que cada infant, 
família, professionals, percebin que hi tenen un lloc. 

Sovint als centres educatius no hi ha lloc per una realitat social com és 
la pobresa. La realitat familiar és diferent a la realitat dels centres. Cal fer 
presents aquestes realitats amb recursos que siguin testimonis de la realitat 
social. Organitzar els centres educatius per ajudar-nos a sentir-nos membres 
de la col·lectivitat.

Els infants saben més que nosaltres d’algunes coses. Els ocupem amb molts 
continguts acadèmics sense donar gaire espai a la creativitat i el joc lliure. 
Un infant que té accés a tanta informació i consumisme és com un semi-
adult. Sovint estem descol·locant els infants del seu lloc d’infants. Els xiquets 
necessiten que els altres, la tribu, els ajudin a autoregular-se per treure’ls del 
seu món més impulsiu al món de la culturalitat. A vegades els hi donem més 
responsabilitats de les que els hi corresponen i es tornen fràgils, insegurs i 
neguitosos.

Tres grans experts, amics, professionals del món de l’Educació, la Psicologia 
i la Psicopedagogia, ens porten, a través d’una animada i natural conversa, 
a reflexionar sobre diferents temes de l’educació en general, de la cultura 
d’infància, del context on vivim, de les necessitats dels infants i de l’educació 
actual. 

Al llarg de la conversa en Xavier Gimeno planteja diferents situacions, com 
la visita a un museu, la incorporació a l’escola d’una nova família amb una 
cultura diferent a la nostra, i com atenem aquesta diversitat cultural i social a 
l’escola i als centres educatius que atenen infants entre 0 i 6 anys.

“Quiero tener algo contigo” ens diu la Mª Carmen Diez, quan parla de la 
importància d’establir un vincle amb cada infant; no hi ha receptes, cadascú 
té la seva pròpia història i és important que en la relació mestre (educador)-
infant es generi un vincle.
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Les professionals que treballen amb infants des del naixement fins als sis 
anys, tenim la responsabilitat de crear ambient i contextos de bondat, de 
generositat, d’alegria. Cal fer créixer aquestes dimensions més enllà de la 

pedagogia acadèmica.
Per acabar la conversa, on va haver-hi moments d’humor, alegria, emoció, 
reflexió, preguntes que ens van fer qüestionar, en Xavier convida a la Mª 
Carmen i al Vicenç a concretar tres ingredients bàsics per educar bé avui.

Per la Mª Carmen els tres ingredients són l’afecte, la llei (entesos com a límits 
que donen seguretat) i les paraules per acompanyar la vida.

Per en Vicenç els seu primer ingredient és l’optimisme per fer moure l’energia 
col·lectiva, per fer sentir els pares competents, per teixir comunitat,... i els 
centres educatius esdevenint llocs de trobada. El segon, la lucidesa per 
detectar les necessitats de l’entorn, dels infants, de les famílies. 

Lucidesa per plantejar i conèixer el desenvolupament i la maduració de l’infant 
per entendre’s a ell mateix i al món. El coneixement de les relacions personals 
al servei de la lucidesa per saber què fer, a on ho fem i com i quan ho farem. 
El tercer ingredient, el cultiu de la bondat i sobretot que ens continuï important 
cada infant, cada família. Ser conscients del privilegi i la responsabilitat que 
tenim les mestres i les professionals que treballem amb infants del naixement 
als 6 anys de contribuir a la transformació social.

Capítol 4. Taules d’experiències

Set tallers diferents d’intercanvi de coneixement amb diferents serveis i agents 
educatius amb els quals els assistents al taller podran dialogar i intercanviar 
sabers i opinions.

El temps d’aquests tallers es va organitzar en dues parts diferenciades. Un 
primer moment que va servir perquè les dues experiències ens acostessin a 
la seva realitat explicant qui són, a què es dediquen, el seu funcionament... 
i un segon moment obert a la participació de les persones assistents, una 
estonaper preguntar, compartir, aportar idees...

4.1 Els espais d’art i creativitat
Relatores: Judit Sardà i Montserrat Montoriol.

En aquesta taula d’experiències ens van presentar una proposta de dansa al 
0-3 i un projecte d’artistes joves vinculats a escoles. Les dues experiències es 
duen a terme a Barcelona.

Cos i moviment
Presenta l’experiència Gemma Palet, psicopedagoga assessora dels 
projectes de l’IMEB, del Mercat de les Flors i del Graner.

La finalitat de la presentació del projecte Cos i Moviment 0-3 és la de compartir 
una mirada concreta vers l’infant petit, la dansa i l’art que, des d’un teatre, “El 
Mercat de les Flors” i una fàbrica de creació en dansa contemporània i arts 
vives “El Graner”, ofereixen a les escoles bressol de la ciutat de Barcelona.

Aquest projecte va començar el curs 2013-2014. L’IMEB (Institut Municipal 
d’Educació de Barcelona) va convidar el Graner perquè fessin un proposta 
per a les escoles bressol i s’inspiren en projectes com: Reggio Emilia i les 
investigacions de Lóczy i Emmi Pikler. Aquests estudis van tirar endavant amb 
un pensament molt clar “fer meravellosament senzill el que ja és senzill”.

• Els protagonistes d’aquest projecte han de ser les mestres i els infants. El 
Graner ajuda a connectar en un projecte de dansa.
• Connectar les mestres amb el moviment físic i espontani dels infants: 
Qualsevol gest expressiu, natural i espontani de l’infant petit i sempre concebut 
com a procés.
• La dansa ha de ser-ne el llenguatge.
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Per dur a terme aquest projecte s’acompanya a les mestres en el dia a dia i 
després se’n parla i es tenen també presents els arguments teòrics, partint de 
la base que es creu que l’infant és autònom i competent.

També es valora que els artistes puguin anar a l’escola. S’escullen persones 
sensibles i es creen espectacles pensats per nens i nenes de 0 a 3 anys. Els 
ballarins van a l’escola i els infants interaccionen amb ells ballant dins de la 
mateixa escola.

Les escoles poden demanar participar en el projecte. Consta de 3 anys per a 
cada escola, on es passen per diferents moments de formació.

Cada curs entren 3 escoles noves. Es fan 3 trobades a l’any, amb gent dels 
equips de mestres i del Graner.

Es van crear uns materials per a les escoles que són les ”bosses de moviment” 
que serveixen de referent especialment al grup de les escoles acompanyades.
És molt important el vincle afectiu entre els infants i els adults. En qualsevol 
moviment i en qualsevol espai cor / cos / ment van sempre junts. La música 
i la dansa tot i ser dos llenguatges diferents es complementen. La dansa 
existeix en tu i en tot.

Espai C:  Espais de creació artística a les escoles. UAB i Consorci 
d’Educació de Barcelona.   
Presenten l’experiència: Mar Morón llicenciada en Belles Arts i Pedagogia 
Terapèutica  i Joan Urgell escultor que està a l’espai C de l’escola MIralletes.

L’Espai C Room 13 Barcelona és un treball paral·lel entre un artista i els 
alumnes d’una escola que enriqueix la vida i el treball del centre de forma 
extraordinària. Consisteix en un intercanvi entre l’escola, que acull el projecte 
i l’artista resident, cedint un espai-taller durant un curs escolar,  a canvi que 
l’artista pugui obrir les portes del taller als infants de l’escola. En el  cas de 

l’escola Miralletes, l’escultor Joan Urgell compartirà el seu espai de creació 
amb els infants i els orientarà i assessorarà, així com al professorat, compartint 
coneixements i les estratègies que posseeix. No serà una classe o taller d’art 
sinó un acompanyament a l’alumnat en els seus processos creatius.

El projecte sorgeix quan la Gemma Paris i la Mar Morón van viatjar a Anglaterra 
i van descobrir “Room 13 International”: una comunitat propera de joves 
artistes i pensadors empresarials que s’estén a tot el món.

Es van il·lusionar tant amb aquesta proposta, que van decidir portar-lo a 
Barcelona. El Consorci d’Educació és qui promou i acull aquest projecte. Fins 
al moment tenen tres escoles i aquest novembre del 2018 s’ampliarà a tres 
més. Les escoles candidates són les que tenen un nombre elevat d’alumnes 
immigrants.

A cada escola ha començat de manera diferent i els artistes són els qui, com 
un full en blanc, comencen a muntar el seu taller.

“Són escoles que es transformen gràcies a les arts”.

Al taller els infants fan projectes personals. A cada escola funcionen 3 
comissions: de material, d’idees i de manteniment.

Els objectius: 
• Guanyar amb equipaments per millorar la inclusivitat dels centres i l’èxit 

escolar (el Consorci ha aconseguit un pressupost per material per a 
l’escola i un altre per a l’artista).

• Fomentar la creativitat.
• Dotar d’autonomia els infants a partir de la gestió compartida de l’espai 

amb l’artista.
• Afavorir pràctiques democràtiques a l’espai de l’artista.
• Desenvolupar competències cognitives personals i socials dels infants a 

través de les arts i dels processos de creació artística.

En Joan Urgell Farran ens parla de com una figura que no és mestre aterra a 
l’escola. Ens mostra peces que ha fet de fusta, cera, bronze, ferro, fang cru, 
fang cuit (ceràmica). 

Ens situa al taller i ens explica que s’adonen que les taules no són funcionals. 
Unes altes, baixes... i es posen a dissenyar un mobiliari que vagi bé a tothom. 
Fan uns tamborets de disseny exclusiu!
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Ens aporta el que fan al taller: 
• Posar nom al material i els diferents rols (comissari...)
• Donar temps; les coses no són al moment (fer esbossos, projectes, 

provar...)
• Poder de decisió. Cadascú pot decidir. Posar-se  d’acord!
• No utilitzen gomes d’esborrar.

Ens diu: “la meva idea ha canviat. Ara treballo més a partir de l’exploració de 
materials per arribar al concepte del que vull fer”.

Els artistes necessitem una bona predisposició i això m’ha portat a veure una 
riquesa molt potent acompanyant els alumnes en els seus processos creatius. 

L’infant és molt més lliure. He aprés una paraula comunitat educativa.

En acabar l’exposició de les dues experiències es van recollir algunes 
frases per part dels assistents: 

• Gaudi. Espectaculars les dues experiències.
• Emoció.
• La creativitat és fer senzill allò senzill.
• La dansa no et vol ensenyar, vol que sentis.
• L’espai C sembla molt inclusiu. En una escola inclusiva els infants se 

sentirien molt lliures.
• He recordat coses viscudes i em donen piles per seguir endavant amb 

la meva recerca.
• Llibertat.
• A l’escola hem de donar entrada als diferents àmbits.
• L’artista entra al centre educatiu.
• Mentre construeixes, construeixes coneixement.

4.2 El contacte directe amb la natura.
Relatores: Carol Palacios i Anna Carballo

En aquesta taula d’experiències ens van presentar l’experiència de l’escola 
pública La Popa de Castellcir i de l’associació EDNA “Educación en la 
naturaleza”.

Escola Pública La Popa de Castellcir
Presenta l’experiència: Sílvia Vendrell, directora de l’escola la Popa de 
Castellcir.

La Sílvia Vendrell contextualitza que la seva escola, una escola rural situada 
al Moianès, ha crescut moltíssim en els últims anys, passant de 20 alumnes 
que tenien en un inici a 98 infants que tenen actualment.

La seva ponència gira al voltant de com el seu model escolar s’ha anat adaptant 
a la necessitat de repensar els espais exteriors com a espais d’aprenentatge 
com i com han anat vinculant la vida de l’escola al seu entorn natural i cultural.

Tot s’inicia amb la necessitat de tenir un nou pati a l’escola, situat ben bé on 
comença el bosc, i com es comença a canviar la mirada respecte a aquest 
nou espai, posant en valor la importància del contacte amb la natura. Van 
dissenyar aquest nou pati amb la col·laboració de les famílies, pensant en 
quines estructures i materials necessitaven en funció del que volien que hi 
passés (plantes aromàtiques, casetes niu pels ocells, insectes quotidians i de 
temporada, laboratori de l’hort,...)

També van iniciar tot un projecte educatiu centrat en la climatologia a partir 
del registre de variables climatològiques amb instruments especialitzats, així 
com de canvis en l’entorn que estaven relacionats amb canvis climàtics i que 
provenien de l’entorn natural del bosc (teranyines, formiguers,...).

Degut a l’arribada de molts infants procedents d’altres localitats, es van 
desenvolupar també diferents itineraris de patrimoni natural i arquitectònic a fi 
que ells i les seves famílies coneguessin millor l’entorn, vinculant, de nou, la 
vida de l’aula a l’entorn natural.

La ponent explica altres experiències de contacte directe amb la natura que han 
dut a terme en els darrers anys, com el registre del pas del temps en una parcel·la 
de natura verge que només visiten un cop al mes a través d’un inventari i de la 
seva documentació amb fotografies; maquetes del poble i la seva evolució, el 
projecte rius, amb la col·laboració de tècnics de l’Ajuntament, etc.
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Finalment, conclou la seva intervenció posant en valor la importància de sortir 
a la natura i no de fer entrar la natura a l’aula, com havien fet anteriorment.

Associació EDNA “Educación en la naturaleza”  
Presenten l’experiència: Paz Gonçalves i Bibiana Marful, fundadores de la 
Fundació EDNA.

Les dues ponents, la Paz Gonçalves i Bibiana Marful, fundadores de la 
Fundació EDNA i directores, cadascuna d’un projecte d’educació en la natura, 
inicien la seva intervenció explicant breument la història de l’associació, on 
es troben en el moment actual i el seu principal objectiu que és promoure un 
model d’educació en la natura on sigui possible retornar la natura a la infància 
i fer que els infants reconnectin amb la seva essència biològica.

Seguidament la Paz mostra el seu projecte educatiu, Amadahi, situat al nord 
de A Coruña, enmig del parc natural de Deixo. Projecte que neix després d’una 
llarga trajectòria a l’escola convencional, degut a les necessitats de moltes 
famílies que demanden altres models educatius, a les de molts mestres que 
busquen  altres maneres d’acompanyar els infants i el seu desenvolupament, 
i també a la demanda dels infants, que molts no saben el que es perden.

És un projecte educatiu centrat només en l’Etapa d’Educació Infantil, donat 
que no és obligatòria. Disposen d’un petit refugi i passen la major part del dia 
als penya-segats del parc natural. 

Finalment enumera els ingredients del seu projecte: amor, joc espontani com 
a forma de ser, consciència corporal, moviment i experiència, diàleg amb la 
natura, gestió emocional en base a l’experiència i desenvolupament espiritual.
Seguidament, la Bibiana explica el seu projecte Nenea, situat a les afores de 
Lugo, en un entorn natural que és reserva de la biosfera.

El projecte és només per a Educació Infantil i es basa en el contacte diari amb 

la natura. Destaca la importància de proporcionar records feliços als infants, 
el valor de viure en l’entorn rural i la vinculació afectiva amb el bosc i la natura 
que desenvolupen als infants. 

Com en el cas anterior, disposen d’una petita escola que estava abandonada 
com a refugi. La pràctica educativa gira al voltant de l’assemblea diària, en la 
que es decideix on aniran i què faran, així com del joc lliure amb els elements 
naturals que ofereix el bosc, el taller d’art i l’alimentació també en l’entorn 
natural.

Finalment, conclouen la seva exposició defensant que els infants neixen 
perfectes, que cal protegir la infància del món adult i que tenen dret a considerar 
la natura com si fos casa seva.

4.3 L’atenció a la salut integral.
Relatores: Sílvia Blanch i Gabriel Lenkow

Us presentem dues experiències relacionades amb la salut integral. La 
fundació Orienta del Baix Llobregat que es dedica a aspectes de la salut 
mental i els espais familiars i centres educatius per a la petita infància i famílies 
de l’Ajuntament de Badia del Vallès.

Fundació Orienta. Baix Llobregat
Presenta l’experiència: Txus Saíz.

Comença el taller explicant què és la Fundació Orienta i com atenen la salut 
mental en infants, adolescents i famílies des de fa més de 40 anys. Situada 
al Baix Llobregat, gestiona 2 hospitals de dia per a adolescents i 5 centres de 
salut mental infantil i juvenil. Destaca l’atenció integral, ètica i respectuosa amb 
les persones, així com el rigor científic i la innovació. L’objectiu és potenciar el 
desenvolupament emocional i relacional dels infants i les funcions parentals de 
les famílies, treballant en la detecció i prevenció de situacions de risc en infants 
i adolescents. 
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Posa èmfasi en el fet que el temps és un valor molt important per les famílies ja 
que facilita el vincle i les funcions parentals. Explica la dificultat de les famílies al 
pensar que al seu fill li manca alguna cosa i que és important entendre que els 
pares i les mares necessiten una certa seguretat emocional a l’hora d’exercir 
com a tals i saber afrontar nous reptes. 

D’altra banda, es destaca el treball en equip per promoure, però també per 
detectar, les causes del comportament de l’infant. Alguns professionals 
involucrats poden observar el joc dels infants fora de l’àmbit de l’espai de 
consulta professional, en situacions naturals on es poden veure les relacions 
que els infants tenen amb els altres i amb els iguals. Assenyala alguns factors 
de risc que incideixen en la família i també destaca els fets vitals de l’entorn 
de l’infant, per exemple, les separacions dels pares. És important, doncs, crear 
programes per millorar les habilitats parentals que permetin a les famílies 
comprendre millor com relacionar-se amb els seus fills.

Les senyals d’alarma als 0-4 podrien ser: desviacions respecte al nen sa, 
trastorns d’alimentació o deglució, insomni o hipersòmnia persistents, trastorns 
de relació o comunicació, anomalies en el joc, retard en el desenvolupament 
psicomotor, circumstàncies generals dels pares,... D’altra banda, els senyals 
d’alarma als 5-11 serien: detecció d’hipercinèsia, signes depressius, trastorns 
de comunicació o relació, trastorns d’ansietat, manifestacions somàtiques i 
trastorns emocionals, dependència excessiva, fracàs escolar amb disharmonies 
evolutives,... Tanmateix també cal tenir present que alguns infants poden tenir 
factors de protecció que prevenen o minimitzen l’impacte d’aquestes situacions 
de risc com podrien ser: resiliència, capacitat metacognitiva o capacitat per 
recórrer als altres per demanar ajuda. 

http://www.fundacioorienta.com

Espais Familiars i Centres educatius per a la petita infància i 
famílies de l’Ajuntament de Badia del Vallès   
Presenten l’experiència: Glòria Amigó i Sara Pascual. 

La principal missió d’aquest servei és la promoció dels drets dels infants i poder 
donar resposta a les seves necessitats. Posen èmfasi en com apropar-se a 
la família i quin model de bon tracte segueixen. Destaquen la importància de 
treballar amb altres professionals i comunitats del territori per caminar junts, per 
això, promouen activitats comunitàries en Xarxa.

Es plantegen: 
• Promoure una parentalitat sana i competent. 
• Promoure els drets dels infants i les seves necessitats. 
• Promoure uns recursos de qualitat per promocionar i recolzar el territori.

El servei és universal i gratuït per a tota la població de Badia, oferint 
acompanyament des del 1r trimestre de l’embaràs fins als 6 anys de l’infant, 
en grups de matí i tarda proposant diferents programes i activitats, tant dins 
dels servei com a les escoles. Durant l’embaràs  es realitzen activitats de 
mindfulness i prepart;  durant el 1r any de vida s’ofereix l’espai nadó i el taller de 
psicomotricitat i entre 1 i 3 anys, s’ofereix l’espai criança “aprenent dels petits”. 
També és possible realitzar consultes individuals a la consultora de lactància 
i a la doula,... a més de participar a un programa de competències parentals 
(vincle, empatia, model de criança...). 

Destaquen la importància d’entendre les etapes evolutives, fomentar la confiança 
mútua, oferir una altra imatge de les famílies i perfilar molt el tipus de treball que 
es fa amb la família. Tot i així es detecten dificultats d’acceptació, per part de la 
família quan es tracta d’assumir casos com TEA. En aquest sentit s’ha d’anar 
amb compte també amb una excessiva sensació de fiscalització per part de la 
família (excés de sensació d’estar controlades). S’ha lluitat molt per sortir dels 
serveis socials i servir com a servei per a totes les famílies. 

Es posa èmfasi en la importància del procés més que no en el resultat, que 
hi hagi una continuïtat en l’espai, una millora en els processos d’adaptació 
continuades i un espai per jugar amb l‘infant. També es dona molta importància a 
la coordinació entre mestres i el treball entre professionals, observant i escoltant 
molt. Cal parlar bé de cada cas prèviament i fomentar un treball d’empoderament,  
per dur a bon port el treball amb els infants i les famílies.

http://www.bdv.cat/espai-de-formacio-familiar-0-3-anys.
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En acabar, s’estableix un debat per compartir neguits com la dificultat d’arribar 
a les famílies amb més dificultats, com informar a les famílies d’una possible 
dificultat amb el fill, entre d’altres. Destaca la importància d’empoderar a les 
famílies i el sentir de fer equip, compartir, de no estar sola i treballar en xarxa.

4.4 La relació amb els museus i la ciència 
Relatores: Ariadna Soto i Pep Llenas

En aquesta taula es presenten dos projectes que tenen com a objectiu apropar 
la ciència i els museus de forma molt acurada als infants d’edats primerenques.

LAB 0-6  
Presenta l’experiència: Montserrat Pedreira, mestra, llicenciada en Psicologia 
i Doctora en Educació, és la creadora i responsable pedagògica del LAB 0-6. 

Ens explica que el LAB 0-6 és un centre de descoberta, recerca i documentació 
per a l’educació científica a les primeres edats i que està coordinat per la 
Facultat de Ciències Socials de Manresa (UVic-UCC).

De seguida els assistents es mostren molt interessats tant per les explicacions 
com per les imatges del LAB. La reflexió que hi ha darrera de la presentació dels 
materials i el motiu per el qual aquests són els indicats per fer ciència amb els 
més petits, són fruit d’un profund estudi sobre el desenvolupament d’un infant 
en aquesta edat i com la curiositat inherent en ells és la clau per fomentar el 
coneixement i aprenentatge. 

Les idees clau que ens mostra la Montserrat són: 
• Respecte a la pregunta de qui educa avui, la resposta és que voluntàriament 

o involuntària tothom educa avui. El LAB 0-6 vol educar en ciència de 
forma conscient. De fet, és un espai dedicat específicament a l’Educació, 
tant per escoles com per a famílies, on els infants poden experimentar en 
lliure circulació amb materials reals.

• No es pretén adaptar altres espais de ciència al 0-6, sinó que és un espai 
pensat des dels inicis exclusivament per aquesta etapa educativa. Si volem 
fer ciència s’han de  generar espais on l’infant pugui experimentar realment.

• Com que aquest espai està coordinat per la Universitat de Manresa, el 
LAB 0-6, és un espai on constantment s’ofereix recerca i estudi pels futurs 
mestres.

• Es busca crear un espai de benestar que ajudi a augmentar l’aprenentatge, 
i generant aprenentatge augmenta el benestar.

• Quan eduquem ens hem de plantejar allò que volem que passi i cap a on 
volem portar l’aprenentatge. D’aquí la importància de què i com presentem 
els materials.

• Tocar no és experimentar. Experimentar és manipular un objecte amb 
intencionalitat.

• Les activitats que es presenten són enfocades però obertes. Enfocades 
perquè els adults les orientem cap a determinats conceptes o processos 
científics, i obertes perquè sempre es permeten diferents iniciatives i nivells 
de solució. Qualsevol iniciativa dels infants és respectada.

• Una última idea clau sobre la ciència i el LAB és que per educar, és 
important que sigui un espai generador d’interès cap a la ciència en els 
infants i alhora un element engrescador i reconciliador dels i les mestres 
cap a la ciència.

https://www.umanresa.cat/ca/lab06

Escola Samuntada de Sabadell. Projecte Magnet amb el Museu 
de Paleontologia de Sabadell
Presenten l’experiència: Patrícia Rey, directora de l’escola Samuntada de 
Sabadell i Lídia Català, mestra d’Educació Infantil.

Relacionat amb la idea d’engrescar als i les mestres amb la ciència, apareix 
l’Escola Samuntada de Sabadell que, en moments difícils de la seva escola 
i precisament responent la pregunta “Qui educa avui?”, van trobar la seva 
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resposta en el Projecte Magnet, l’objectiu del qual era posar en contacte a 
professionals científics relacionats amb el Museu de Paleontologia amb les 
i els mestres de l’escola. El projecte consisteix a oferir formació científica 
a través de paleontòlegs i que aquesta formació pugui servir per treballar 
propostes a l’aula. 

Les imatges i explicacions que ens ofereixen entusiasmen a les mestres 
assistents. Han transformat (des de 2013 que fan el projecte Magnet) tota la 
seva programació, i la ciència impregna cada projecte que inicien a l’escola. 
Ens comenten que l’adaptació ha estat dura, però que la il·lusió dels i les 
mestres ha estat clau perquè aquest projecte esdevingui un èxit. 

Les idees mes importants que destaquen són:
• Formació clau per elaborar el projecte.
• El mètode científic com la clau d’aprenentatge. Per educar és important 

crear controvèrsia i generar hipòtesis. “El que sabem avui pot cambiar 
demà” (paraules d’un nen de 5 anys).

• Llenguatge molt acurat i realista.
• Es comença des de la base que els infants saben i oferim oportunitats 

d’aprenentatge que vagin eixamplant aquesta base.
• Hem portat el museu a l’escola trencant l’espai estàtic dels museus i hem 

canviat dinàmiques del mateix museu “els infants més grans arribaven a 
fer-ne de guies”.

• La col·laboració amb els experts aportava rigor científic a tot allò que 
fèiem a les aules. 

• De tot el que fem en deriva un saber de comunitat, alumnes, famílies, 
mestres, institucions, l’entorn,.... El treball en xarxa esdevé un espai de 
treball i aprenentatge mutu, on tots els agents interaccionen sota un 
mateix projecte.

En el torn de paraules, es parla de tot els procés que va fer l’escola Samuntada 
com equip per poder dur a terme aquest projecte. Inseguretats, pors... Es va 
haver de parlar molt per superar inseguretats. També es fa reflexió sobre la 
tendència d’alguns professionals a infantilitzar i convertir en màgic un fet real 
i com l’equip intenta compensar aquesta dificultat amb els infants.

Les mestres de l’escola Samuntada comenten que per elles educar també 
requereix trobar resposta a les necessitats de voler educar bé.

Acabem el nostre temps parlant del LAB 0-6 on la Montserrat comenta com 
es donen les dinàmiques dels  infants a través de les propostes i resolent el 
dubte de si una hora es suficient temps perquè un infant tanqui el seu procés 

quan viu aquesta experiència. La resposta és clara: “Com en tot a la vida, els 
processos tenen el seu temps i val més quedar-se amb ganes que no pas 
avorrit”.

Acabem el la nostra Taula d’Experiències amb una frase molt adequada d’en 
JORGE Wagensberg que diu 

“Rigor científic no es rigor mortis”.

4.5 Els espais de lleure i d’educació no formal.
Relatores: Arnau Careta i Agnès Barba

Us presentem dues experiències ben diferenciades. LaLudo que ens fa 
prendre consciència del poder sòcio-polític de les famílies i de la societat i 
Kampi Ki Pugui que ens presenta una manera diferent d’organitzar els espais 
de migdia a les escoles.

LaLudo, experiència al Parc de la Ciutadella. Comunitats que 
eduquen.
Presenten: Lali Musoles, Fàtima Roerl i Lurdes Gurria

Aquest projecte es va iniciar de manera molt informal per un grup de famílies 
amb una acompanyant a la criança que es trobaven sovint al parc. Un dia van 
demanar als jardiners si els podien guardar un material, i a partir de llavors 
la relació ha passat per diferents fases, sempre en la direcció de la claredat i 
l’estructuració. Aquest origen de LaLudo ens fa prendre consciència del poder 
sòcio-polític de les famílies i de la societat.

Destaca de la seva explicació tres aspectes rellevants:

• Serveis i promoció de valors mediambientals.
Treball en xarxa amb els serveis de jardineria del parc, els cavalls de la 
Guàrdia Urbana, etc, (aquest és l’encàrrec de l’Ajuntament).  Al principi 
se’ls va fer molt estrany a aquests serveis que tinguessin intenció de 
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relacionar-se amb ells, però de manera progressiva les relacions s’han 
anat estrenyent de manera positiva. Reutilitzen, per exemple, restes 
de la poda o aprofiten la recollida de fulles. Destaquen la importància 
que els infants co-construeixin l’espai, que s’ho sentin seu per cuidar-lo 
(per exemple, polint peces de fusta) com a principi bàsic de l’educació i 
consciència ambiental.

• Participació comunitària.
Participació en activitats organitzades per altres ens com l’Ajuntament de 
Barcelona, en jornades ambientals a nivell de ciutat. LaLudo està oberta 
als altres projectes del territori que van a fer ús de les seves instal·lacions 
i materials: grups de criança, grups d’infants no escolaritzats i escoles 
del barri amb patis poc o gens adequats. Es valora com a molt positiu i 
alhora sorprenent  que LaLudo, posi a disposició de les famílies del parc 
caixes de material i també el fet que tingui les portes obertes a qualsevol 
transeünt, família o curiós esporàdic. 

• Espai familiar 0-5
Relacions afectives positives i quotidianitat en un model d’eclèctica que 
beu de diferents fonts: Aucouturier, Malaguzzi o Tonucci. Vinculació i 
seguretat afectiva. Tots els adults participants es fan corresponsables 
d’atendre les necessitats de tots els infants presents i comparteixen 
la mirada vers el risc controlat, entenen que els petits perills també 
serveixen per aprendre. Les professionals que hi treballen assumeixen 
un grau de pressió important en haver de coexistir amb tants agents 
externs o paral·lels al propi centre. Tot i que el servei és 0-5 constaten que 
a partir dels 3 anys moltes famílies deixen o disminueixen l’assistència ja 
que saben de la dificultat de trobar plaça a l’educació pública un cop ja 
iniciada l’escolarització dels tres anys.
Tant les treballadores de LaLudo com les assistents valoren molt positiva 
aquesta experiència i sorgeix una pregunta: “Com es poden portar 
projectes com aquest a altres municipis? Compartim una idea entre tots 
i totes, cal batallar molt amb els ens públics per fer-los més agosarats a 
nous projectes i menys tancats a allò convencional.  Els parcs haurien de 
ser un espai de trobada entre les famílies.

Espai de Migdia Kampi Ki Pugui. 
Presenten: Miriam Gonzalez Gonzalez i Amaia Belastegui  Lazcano

L’espai del migdia de Kampi Ki Pugui a l’escola dels Encants de Barcelona té 
present com donar cabuda a temps emocionals-relacionals i alhora promoure 
l’autoregulació en l’alimentació i el gaudi de menjar, estar i compartir amb 
els iguals. L’objectiu dels espais i els temps de migdia  no és únicament 
l’alimentació, el seu valor va molt més enllà. És un aspecte clau confiar en 
que l’infant és capaç i per tant pot servir-se sol, recollir i parar taula, tenir cura 
i desar el material de joc i alhora promoure l’ajuda entre iguals (grans-petits) 
dins de cada comunitat.

És cabdal que l’escola i les empreses que treballen a l’espai del migdia 
es coordinin i vagin a la una. La comunicació-coordinació entre l’espai de 
migdia i el centre educatiu és imprescindible; les coordinacions són un espai 
de reflexió i de trobada pedagògica entre mestres i monitors, on també es 
revisen situacions viscudes amb els infants i els adolescents. L’escola ha 
d’integrar i donar valor a l’espai de migdia; això vol dir que mestres i monitors 
s’apropin per a tenir una coherència en la manera com miren a l’infant i en 
com l’acompanyen. És també important que les famílies puguin participar de 
l’espai de migdia. 

Kampi té presents una sèrie de rituals en l’alimentació que són cabdals per fer 
les coses ben fetes: espai cuidat i presa de consciència. L’estacionalitat dels 
productes i de la dieta alimentària ajuden a crear consciència alimentària de 
qualitat.

Apareixen en el debat idees compartides que generen temor de com en 
determinats centres no es dóna valor al migdia, no es contempla com un 
espai educatiu i s’ofereixen solucions de poca o nul·la qualitat; menjadors 
sense les condicions ni el personal necessari on ni es compleix la normativa 
de ràtios.

Arrel del malestar compartit, es parla de la Pauta d’Avaluació de Qualitat 
del Menjador i el Pati, de les orientacions del Decret del Parvulari, i de les 
Regulacions del Consorci de Barcelona. La gestió dels menjadors escolars no 
és fàcil i enguany és la primera vegada que apareix un decret amb orientacions 
referides als espais de migdia.

Els monitors de lleure, sovint estan preparats per acompanyar els nens i les 
nenes durant l’estona de pati, però no estan preparats per poder acompanyar 
a  menjar i menys encara per fer un bon acompanyament emocional.
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Tots els dubtes i neguits que apareixen i marquen espai entre allò que creiem 
que ha de passar i el que realment passa ens fa veure com n’és d’important 
que la direcció de cada centre l’AMPA o AFA s’impliquin pedagògicament en 
la qualitat de tot allò que passa a l’espai del migdia.  

Qui tria el model? El model pedagògic i alimentari del que succeeix al migdia 
ha de ser coherent amb el centre, per tant si la gestió és a través de la direcció 
com si és de l’AFA, l’equip pedagògic del centre ha de vetllar per assegurar 
la gestió del menjador està en línia amb el projecte educatiu del centre PEC. 
Destaquem tots la idea que cal tenir una gestió propera i que les empreses 
que es coordinen i treballen plegades amb l’equip pedagògic de cada centre 
podran oferir major qualitat i coherència a allò que fan a l’espai del migdia. Cal 
que el Projecte Educatiu del centre, l’espai de menjador i les extraescolars 
conflueixin i siguin coherents en una mateixa línia pedagògica.

Resum-conclusions
• El valor educatiu que s’amaga en les estones del menjar i del jugar. La 

importància de poder-ho mirar i cuidar en una xarxa de serveis coordinats.
• Autoconeixement i autoregulació com peça clau d’una figura en creació.
• Relacions afectives de qualitat, sentiment de pertinença. 
• Ajuda entre iguals o propers, seguretat en els vincles. Fluïdesa en les 

relacions.
• Massa pautes, normes, orientacions i regulacions que encotillen, i la 

necessitat de fer tripijocs perquè els projectes no perdin sentit. 
• Coherència, flexibilitat i ganes de tenir la ment oberta a noves possibilitats.

4.6 L’acompanyament a les famílies.  
Relatores: Imma Homar, Judit Cucala i Vicenç de Febrer

En aquesta taula es presenten el Projecte Paidós d’acompanyament a les 
famílies amb infants entre 0 i 6 anys que es porta a terme a Barcelona i 
l’experiència d’un espai familiar que s’està portant a terme a l’escola Abat 
Marcet de Terrassa. 

Projecte Paidós. 
Presenten: Marta Caramés i Boada, coordinadora de centres Paidós i la Maru 
González i Bosch, directora de Paidós Ciutat Vella.

El Projecte Paidós és un projecte d’acompanyament a famílies amb infants 
entre 0 i 6 anys que estan vivint una situació d’especial vulnerabilitat. Es realitza 
un acompanyament  de la vida quotidiana familiar de caràcter integral, que 
abasta el conjunt de la unitat familiar. L’entitat responsable d’aquest projecte 
és “Càritas Barcelona”.

Es tracta d’un acompanyament intensiu, educatiu, social i terapèutic, des 
d’una mirada sistèmica que posa l’infant i la família en el centre.

El centre d’actuació d’aquests serveis és la criança. Primer es posa la mirada 
en l’infant i després en els adults que cuiden els infants.Cal abordar allò que 
interessa més la família: com són, què els passa, quines dificultats manifesten...

Es fa un acompanyament afectuós, sense interferències, sense paternalismes, 
partint dels mecanismes propis de cada família. L’objectiu és establir un espai 
informal de confiança i de relació amb les famílies, a qui se’ls demana que 
quan estiguin al centre estiguin pels seus fills, se’ls mirin amb amor. 

En aquests centres es fa una feina comunitària acompanyant els adults, 
una feina domèstica i sòcio-educativa en el propi domicili, i una feina grupal, 
individual i terapèutica en el centre. A cada família se li proposa un camí de 
participació singular. És “la casa gran”, acollidora i càlida, un refugi que cuida 
per ajudar a caminar pel món. 

Paidós vol ser “la tribu”, essent propers però sense fusionar-se, sense interferir 
ni desautoritzar al pare o la mare. Aquest és el debat dels professionals: com 
acompanyem als adults? I en aquest procés l’equip del centre també aprèn.

No s’organitzen tallers, es viu el dia a dia i s’ofereix a les famílies que estiguin 
tan sols acompanyant als seus fills i filles, jugant amb ells i elles. Les mateixes 
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famílies expressen satisfacció per la possibilitat de dedicar aquest temps als 
infants, sense fer res més, només atents als jocs i converses. El resultat és 
que són els nens i les nenes els que més volen venir perquè quan hi són els 
seus pares i mares només estan per ells. 

Es tracta de buscar espais de relació que puguin crear experiències 
d’aprenentatge. Generalment les famílies usuàries han tingut infàncies molt 
difícils on l’infant no s’ha sentit acompanyat, estimat. L’equip de professionals 
del projecte (format per un director/a, un educador/a, un educador/a social, 
un treballador/a familiar i un/a psicòloga) intenta reconstruir el relat de les 
famílies dels propis pares a la recerca de comprensió amb la finalitat que la 
història familiar no es torni a repetir. Es té molt present la por que tenen les 
famílies a ser jutjades pels professionals.

S’ajuda a donar a conèixer les dificultats familiars a la comunitat educativa. 
També es poden fer acompanyaments en l’àrea laboral dels adults, en la 
salut, la formació i també per cercar la millora de les condicions de l’habitatge. 
S’acompanya la família i es facilita  que aquesta no hagi de fer un recorregut 
de serveis explicant la seva situació.

Disposen de 7 equipaments distribuïts en 5 municipis: 
• 3 a Barcelona (a Ciutat Vella que atén a 20 famílies, a Roquetes  amb 25 

famílies i al barri de Porta amb 25 famílies). 
• 1 a Sant Adrià (amb 15 famílies)
• 1 a Santa Coloma (amb 15 famílies)
• 1 a Badalona (amb 15 famílies)
• 1 a l’Hospitalet (amb 15 famílies)

Els resultats d’aquest projecte segons un estudi de l’impacte durant els 3 
primers anys de vida, realitzat per la universitat, mostra que les capacitats 
parentals i la resiliència dels infants surt beneficiada i que el 70% de les 
famílies deixen el centre més enfortides. Però tot i les diverses millores també 
es constata que les famílies no acaben d’abandonar els serveis socials.

Espai d’infants i famílies. Escola pública Abat Marcet de Terrassa    
Presenten: Júlia López i Quintana, directora de l’escola Abat Marcet i 
Montserrat Massot i Vinaixa, mestra d’Educació Infantil.

L’Escola pública Abat Marcet de Terrassa té un recorregut històric de 50 anys. 
El projecte de creació d’un Espai Familiar es va iniciar dins el context de 
la Xarxa de petita infància de 0 a 6 anys del districte V de Terrassa, en la 
que participen professionals de diferents àmbits (social, educatiu, salut...). En 
aquesta xarxa es va detectar que hi havia una necessitat de donar suport a 
les famílies a l’inici de la segona infància. 

L’experiència es va iniciar el curs 2017-2018 després de conèixer l’Espai 
Familiar que s’ofereix a l’Escola bressol Coloraines.

L’Espai Familiar s’ofereix en la pròpia escola i durant l’horari lectiu (de 15:00 
a 16:25 h.). És un espai i un temps adreçat a les famílies de P-3. Els grups 
són d’unes 8-10 famílies coordinades per la tutora de P-4 o de P-5.  L’Espai 
Familiar s’ofereix durant el curs escolar, d’octubre a maig, amb l’excepció del 
mes de desembre.

Les sessions són setmanals i amb cada grup es fa un mínim de 8 a 10 sessions. 
L’espai que s’utilitza és la biblioteca, que prèviament s’ha habilitat de manera 
que  cada setmana les famílies troben un material diferent. 

La consigna principal que es dona als progenitors participants és que mentre 
són a l’Espai Familiar han d’estar amb els seus fills i pels seus fills, han d’estar 
a la seva disposició.

La funció dels professionals en aquest espai és la d’acompanyar oferint un 
temps exclusiu per a mare-pare i infant que permeti reforçar el vincle afectiu, 
tot acceptant que cada família té maneres de fer pròpies i particulars, però 
que són igualment útils i vàlides. 

L’Espai Familiar ofereix un lloc de trobada entre petits i grans, un temps exclusiu 
que permet escoltar i ser escoltat, que pretén reforçar la percepció positiva 
de la maternitat i paternitat. Els professionals també ajuden a identificar i 
entendre les necessitats emocionals i cognitives dels infants. Es tracta de 
que progenitors i infants puguin gaudir de la relació, que els infants es puguin 
sentir mirats, que les famílies puguin explicar el que volen i que entre elles 
puguin intercanviar experiències i aprendre els uns dels altres.

És un lloc de trobada i relació que afavoreix la reflexió sobre les pròpies 
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maneres d’actuar, contrastant-les amb les dels altres. Un espai que permet 
compartir els sabers.

Al final de cada sessió les professionals destinen un temps a la reflexió i 
avaluació de com ha anat la sessió. Aquest temps es considera molt valuós.
L’assistència a aquest espai afavoreix la creació de xarxes de col·laboració o 
d’ajuda mútua entre les famílies, perquè facilita les relacions interpersonals 
entre elles així com l’adaptació de l’infant a l’escola. Les famílies en fan una 
molt bona valoració i generalment volen repetir. També s’ha constatat que 
millora la relació amb les mestres, cosa que es valora com a molt positiu.

Amb aquesta iniciativa s’amplia la mirada de l’escola, que habitualment es 
situa en l’infant, cap a la família en el seu conjunt. Possibilita que la cultura 
familiar de la infància entri a l’escola. D’alguna manera es pretén recuperar “la 
tribu”, que les famílies puguin expressar els seus neguits i que aquests siguin 
coneguts pels mestres i afavorir, així, relacions de confiança envers l’escola.. 
L’Escola Abat Marcet aprofita la Jornada anual de Portes obertes per a fer 
difusió d’aquesta activitat.

4.7 L’atenció a la infància protegida.
Relatores: Magda Solera i Xavier Gimeno

Dues experiències que acompanyen els infants més vulnerables. La fundació 
IRES que acompanya els infants, les famílies biològiques i les d’acollida i el 
CRAE Els Llimoners que acull infants d’entre 0 i 12 anys.

La Fundació IRES
Presenten: Raúl Martínez Anglí i Fabiola Espinosa Saavedra.

La Fundació IRES és una Institució Col·laboradora d’Integració Familiar (ICIF) 
sense ànim de lucre que rep l’encàrrec d’acompanyar els infants i també les 
famílies biològiques i d’acollida en els seus processos. 

Les primeres paraules que ens impacten són: “volem visibilitzar la infància 
vulnerable, que també té futur”. D’aquestes paraules deduïm la intenció no 
només d’acompanyar infants i famílies, sinó de seguir confiant i creient en els 
infants tot i les dificultats que han viscut, perquè ells i elles també tenen dret 
a tenir un futur. Una postura que té a veure amb creure en la resiliència, no 
només de cara als infants, també en relació a les famílies.

La tasca de la Fundació és buscar una mesura temporal que possibiliti un 
entorn relaxat per aquests infants mentre les seves famílies van resolent 
aquella situació que els impedeix tenir-ne cura. Es tracta d’oferir un ambient 
estable, amorós, on l’infant pugui establir vincles afectius i alhora pugui 
mantenir la relació amb la família d’origen. 

Són conscients de la importància de l’aferrament en el desenvolupament de 
l’infant i de l’impacte que pot tenir aquest primer vincle en la relació que aquest 
estableixi amb els altres i el món que l’envolta. Per aquest motiu cerquen 
entorns que puguin afavorir l’establiment de vincles afectius saludables i 
observen els infants per poder entendre quins tipus de dificultats poden sorgir 
segons les seves vivències. 

A continuació l’impacte arriba en forma d’imatge i d’història. Unes vies de tren 
amb diferents trajectòries ocupen la pantalla i històries colpidores, d’aquelles 
que presenten la crua realitat. Ens fan “visibles” els infants vulnerats. 

Totes les trajectòries comencen en la família biològica. Segons el cas de 
cada infant es decideix un primer trencall. Passen a una família d’urgència, a 
acollida o a la família extensa.  

En el cas dels infants que van a famílies d’urgència, després poden anar a  
una família d’adopció, a un CRAE (Centres Residencials d’Acció Educativa) o 
a una família d’acolliment. En cada cas es mira el més adequat per a l’infant 
i la família. 

Les famílies d’urgència són famílies que es dediquen específicament a aquesta 
tasca. Estan preparades per rebre infants en qualsevol moment. La idea és 
preservar el sistema d’aferrament durant un temps fins a tenir l’orientació 
definitiva. Estan destinades a infants d’entre 0 i 6 anys. 

Les famílies d’acollida (que poden ser de llarga durada o permanents) reben 
alhora dos encàrrecs; fer de mare i pare i alhora recordar que hi ha una 
família biològica. La realitat, crua i despullada, també ens parla de retorns, de 
dificultats, de dolor... 
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La història de dos infants arriba acompanyada de la metàfora de les vies. 
La vida plena de trencalls, transbordaments, semàfors i dolor. Històries 
de prostitució, de viatges i abusos, de malestars, però també de llum, de 
bondat, de possibilitats i de responsabilitat. Una responsabilitat que també és 
nostra com a mestres, com a persones que entrem en contacte amb aquests 
infants. Tenim la responsabilitat d’acompanyar aquests infants amb la mirada 
neta, sabent que les seves trajectòries poden ser causa de dificultats en les 
relacions, en els aprenentatges... 

Tots i totes tenim el compromís de no deixar que ens degradem com a espècie, 
cal que ens cuidem i sobretot cal que fem arribar el missatge a aquests infants 
que són prou bons per ser estimats. Som els guardaagulles de les seves vies 
de tren. 

CRAE (Centre Residencial d’Acció Educativa) Els Llimoners 
Presenten: Carme Jané Salas, Montseta Ylla-Català Passola i Encarna Cazorla 
Lucas.

Els Llimoners és un centre de titularitat pública, depenent del Consorci i Serveis 
Socials que acull 17 infants d’entre 0 i 12 anys. Hi treballen 37 educadors i 
hi ha un equip interdisciplinari implicat en el dia a dia del centre; pediatres, 
pedagogs, psicòlegs, personal de cuina i neteja... que s’organitza per atendre 
les necessitats dels infants. 

Per al bon funcionament del centre es requereix una bona organització que, 
a més a més d’oferir estabilitat als infants,  possibiliti el traspàs d’informació 
entre professionals, així com la presència d’espais de contenció pels adults. 
“No és fàcil acostumar-se a motxilles tan grans en edats tan primerenques”. 

L’encàrrec que reben és cuidar aquests infants, fer-los créixer i estar per ells 
i elles mentre es fa un diagnòstic de proposta de sortida en un temps màxim 
d’un any. L’objectiu és que el temps a Els Llimoners sigui el millor possible. Que 

puguin ser infants, que juguin, que descobreixin,  que gaudeixin, que visquin 
una estabilitat emocional i unes rutines diàries que els portin tranquil·litat. 

Què necessiten? Què els hi podem donar? Es tracta de generar un ambient de 
seguretat, calma, confiança, on tinguin uns adults de referència estables que 
els cuidin, que connectin emocionalment i amb qui vincular-se afectivament i, 
alhora, els hi ofereixin altres models d’adults. 

Els/les educadors/es també coneixen el futur d’aquests infants i els 
acompanyen en el procés. Pot ser que tornin amb la família d’origen, que 
siguin acollits a la família extensiva, en una família d’acollida o adopció. Els 
adults tenen cura de no alimentar expectatives fantasioses, totes aquelles que 
tenen cura d’un infant estan al cas de la seva situació i unifiquen el discurs i la 
intervenció. El primer és rebre el missatge, “et veig”, després tocar de peus a 
terra fent un breu relat de la realitat sense entrar en detalls, i per últim enviar 
un missatge d’esperança: “estàs aquí i cuidem de tu”. 

Els infants de Els Llimoners també van a l’escola. Tots i totes som part 
d’aquesta vida normalitzada que necessiten, de les relacions estables i fixes, 
dels vincles i els que els hi retornem la mirada. Cal que treballem conjuntament 
per oferir als infants la vida que es mereixen.

En el torn de paraules surt de nou la necessitat d’explicar la pròpia història als 
infants, d’unificar criteris i crear per a ells un relat enfortidor. De com poden 
ajudar els contes als infants en aquestes situacions, i també sorgeix la idea 
de normalitzar la situació dels infants dins de l’aula amb la intenció de treure’ls 
part de la seva càrrega. Parlar-ne, escoltar-los i alhora no deixar que s’enfrontin 
sols a les preguntes que generen les seves vivències.

“Marxem amb la imatge de les vies a les retines i amb la necessitat de recordar 

que cal cuidar els qui cuiden; mestres, educadores i famílies”.
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Capítol 5. Taules de vida

Més enllà de l’escola: Histories de vida. Un espai de conversa amb persones 
de diferents àmbits que han fet de la seva passió, el motor de la seva vida 
professional.

5.1 Una vida dedicada a l’art i la creativitat. Núria Gibert 
Ballester   
Relatores: Judit Cucala i Judit Sardà

La Núria Gibert de la seva professió n’ha fet la seva passió. Des de ben petita 
ja estava interessada pel llenguatge musical; li atreien les partitures, volia 
conèixer i interpretar la grafia de les notes musicals... en definitiva, en volia 
saber més. Per aquests motiu va estudiar la carrera de Música i posteriorment 
la de Magisteri.

Després d’algunes experiències escolars com a professional, se n’adona que 
la música és una bona eina per ajudar aquells nens i nenes que els hi costa 
connectar amb els aprenentatges. A la vegada que observa que la música 
produeix canvis en les conductes dels infants. 

Més tard, quan neix la seva filla, veu l’efecte que té la música en la gestació i 
en els primers anys de vida. Observa com la música ajuda en la descoberta 
de l’entorn i en els llenguatges. Experimenta que els diferents sons belluguen 
emocions i evoquen records. Es fixa que els infants es comuniquen fent sons, 
i d’aquesta manera els hi és molt senzill establir comunicació amb els adults 
o altres nens i nenes. 

Descobreix, observant la seva filla, la importància i el valor de les audicions, 
els jocs amb sons musicals i  la cantarella. Tot el que és sensorial els impacta 
emocionalment i deixa una bona empremta en el cervell. 

És a partir d’aquest moment que comença a dissenyar i dur a terme tallers 
per a nadons. En aquests tallers, on els infants d’entre 2 mesos fins als 4-5 
anys acudeixen amb algun familiar, es treballen diferents continguts musicals: 
juguen amb els sons, entren amb contacte amb instruments, realitzen jocs 
corporals de ritme i pulsacions... 

Es tracta d’entendre que tots som músics i que si cantem amb els infants, 
aquests van interioritzant diferents ritmes i patrons melòdics. 

Els diferents tallers que es duen a terme des de l’Escola Municipal de Música 
de l’Eixample són:

• 0 a 1 any:  Ballmanetes
• 1 a 2 anys: Arri arri tatanet
• 2 a 3 anys: Salta miralta
• 3 a 4 anys: Sol solet
• 4 a 5 anys: Virolet

 
La seva condició de músic i de docent li ha produït un canvi de mirada. Al llarg 
de la seva experiència personal i professional ha après a conèixer i valorar 
la música en els primers anys de vida i a donar importància al fet d’apropar 
aquest sons als més petits i a les seves famílies. Amb aquest objectiu es varen 
crear el programes de música per nadons on ha ofert la música als nadons i 
a les mares que estan gestant.

La Núria ens diu:
• El  llenguatge més primitiu és la música i la dansa.
• Si vius la música de manera experimental aprens a crear.

La sessió finalitza amb la projecció d’uns vídeos on es pot observar com 
interactuen els infants amb les educadores i les famílies. En aquests vídeos 
també s’hi mostra l’atracció natural dels nens pels sons en apropar-se, 
descobrir-los, repetir-los ... 

5.2 «El contacte amb la natura», Martí Boada    
Relatores: Montserrat Montoriol i Ariadna Soto

Martí Boada és doctor en Ciències Ambientals, geògraf, naturalista i Premi 
Nacional de Medi Ambient. Ens explica a la taula de vida com va començar la 
seva passió per la naturalesa: amb l’Escola de la Natura Can Lleonart (l’any 
1978 a Santa Fe del Montseny) al costat de les mestres Montse Català i 
Misericòrdia Manonelles.

C
ap

íto
l 5

C
ap

íto
l 5



45

XI
V 

Jo
rn

ad
es

 d
’In

no
va

ci
ó 

a 
l’E

ta
pa

 d
’E

du
ca

ci
ó 

In
fa

nt
il

44

XI
V 

Jo
rn

ad
es

 d
’In

no
va

ci
ó 

a 
l’E

ta
pa

 d
’E

du
ca

ci
ó 

In
fa

nt
il

Ens diu que és difícil saber quin va ser el desencadenant que el va portar 
a interessar-se per aquest món, però que el van influir tot un seguit de fets i 
circumstàncies. 

El seu interès pel medi ambient va néixer en un món industrial i obrer dels 
anys setanta, on encara no hi havia cultura digital. Els infants d’aquella època 
jugaven al riu, les mares acostumaven a treballar al tèxtil i els pares, a les 
indústries. Normalment tenien un hort perquè la família fos autosuficient. 
Recorda especialment un dia que el riu va començar a baixar de color groc. 
Els nens estaven molt encuriosits, però als pares se’ls moria la collita. El 
Martí, molt emocionat i sincer, ens diu: «Aquell dia m’ho vaig dir a mi mateix: 
“jo donaré la vida perquè el riu torni a ser com sempre havia sigut”». 

També explica que va conèixer Nelson Mandela i que en una conversa a casa 
seva li va dir: «Mai no oblideu que la gran causa de la lluita del futur és la lluita 
pel medi ambient». 

Amb tot això es va adonar que s’havia de canviar el model energètic.

Ens fa ressaltar que a la vida sempre hi ha grans mestres, i que tant poden 
ser un catedràtic com un pastor. Un d’ells va ser el seu pare, desbrossador de 
boscos. «Un arbre el pots anar tallant i la soca es torna a regenerar fins a set 
generacions», deia.

Comenta també que no s’ha de caure en els tòpics i que en sabem molt poc, 
de la natura i de les ciències ambientals.

En Martí ens explica que treballa a tot el planeta però especialment a Amèrica 
del Sud. Ens diu que a Mèxic existeix un «diálogo de saberes» i que aquests 
comencen a estar cada vegada més valorats. El «diálogo de saberes» és una 
porta oberta als sabers subalterns i, especialment, a aquells de les cultures 
tradicionals. És una trobada amb interlocutors que manegen coneixements 
de la seva pròpia memòria. Els coneixements tradicionals han estat lesionats 
per la modernitat; han estat bloquejats. I són necessaris per fer un diàleg per 
a la recerca. 

Ens parla també de la Declaració d’Estocolm: «L’home és artífex del medi 
ambient que l’envolta, el qual li dona un suport material i li brinda l’oportunitat 
de desenvolupar-se de manera intel·lectual, moral, social i espiritual. La 
protecció i millora del medi ambient és una qüestió fonamental que afecta 
el benestar dels pobles i el desenvolupament econòmic del món sencer, un 
desig urgent dels pobles de tot el món i un deure de tots els governs.»

Ens remarca que la idea de dur a terme una desacceleració és un dels papers 
bàsics de l’educador. L’espècie humana ha d’aconseguir-ho. Som els únics 
que podem canviar la manera d’actuar sobre el medi. «Els mestres hi tenim 
un paper molt important.»

5.3 «L’alimentació i la salut», Ada Parellada    
Relatores: Agnès Barba i Anna Carballo    

L’Ada inicia el seu relat amb la tradició restauradora de la seva família, atès 
que la seva família és propietària de la Fonda Europa de Granollers des de 
l’any 1771. Ella era la petita de vuit germans i va aprendre l’ofici en contacte 
directe i quotidià amb la cuina, tot i que, com ella mateixa diu: «entrar en 
aquella cuina era una autèntica temeritat. La meva escola va ser la fonda».

També explica que va tenir molta sort amb l’escola a la qual va assistir de 
petita, ja que era una escola catalana, en què barrejaven nens i nenes, i on 
no se’ls demanava memoritzar ni els feien exàmens ni proves.

Respecte de la pregunta de les Jornades, «Qui educa avui?», l’Ada esmenta 
que sovint la família delega temes a l’escola que no li pertoquen, i que 
l’alimentació n’és un. 

Comenta que el més rellevant en l’alimentació és l’emoció que les persones 
vinculem als plats, que deriva de l’amor de qui ha fet aquell plat. En aquest 
sentit, ens diu que en el servei de menjador escolar no pot haver-hi un amor 
personalitzat per a cada infant, i això és una cosa que cal treballar en l’entorn 
familiar.

Hi ha molts plats que, d’entrada, no agraden als infants, com per exemple els 
cargols, però com que estan relacionats amb dies de festa, en què tot és més 
relaxat, no hi ha pressa, tot està més autoregulat i fem sobretaula, aquests 
plats s’acaben associant a emocions positives.
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Hi ha altres contextos que no permeten aquesta autoregulació, i tenim 
problemes d’insistència perquè els infants mengin més o menys quantitat. 
En aquest sentit, l’Ada destaca la importància del model adult, que és el que 
els infants reproduiran, i del fet que necessitem transmetre uns bons hàbits 
alimentaris.

També ens parla de la importància de posar en valor la necessitat de consolidar 
un patrimoni alimentari que vinculi les persones de forma clara a la pròpia 
cultura, tot construint un llenguatge alimentari que et faci sentir que pertanys 
a un entorn concret.

Finalment, explica que el seu pare no esperava que ella, sent la petita de 
la família, heretés la tradició familiar (això li pertocava a l’hereu). Ella havia 
d’estudiar una carrera, que va ser Dret, per poder ser clienta i no restauradora. 
Amb tot, quan estava a punt d’acabar els estudis, va sentir que volia fer una 
altra cosa, que no volia el silenci d’un despatx i de les quatre parets, sinó que 
volia «la música de fonda», el brogit de «l’entregent». Així que va veure un 
local en lloguer, el va llogar i hi va muntar, sense l’aprovació del seu pare, el 
restaurant Semproniana.

5.4 «La passió per la música», Joan Casals     
Relatores: Montserrat Anton, Arnau Careta i Magda Solera      

Sona una cançó improvisada, com ell diu, efímera, fruit del moment. És un 
primer regal per a les persones que som aquí, escoltant i gaudint.

Amb la seva veu fluixa, ràpida i emocionada, el Joan obre la taula de vida 
parlant-nos de la capacitat que tenim d’emocionar-nos amb la música, de 
la meravella de descobrir-nos capaços de fer música. «La música, una cosa 
que té d’elemental i extraordinària és que no cal saber-ne perquè et pugui 
agradar, et pugui tocar. La música ens diu coses. La música és l’art més eteri.
La pots gaudir tota la vida. No es pot tocar, però existeix i ens interpel·la més 

que altres arts visuals, que pots no mirar. La música t’arriba encara que no ho 
vulguis».

Ens parla com si fóssim al saló de casa, com un amic que t’explica les novetats 
d’aquells que estima. Assegut a la banqueta del piano, sense allunyar-se gaire 
del teclat, narra la seva història... Nascut un diumenge de juny de 1945 al carrer 
Puig Novell de Terrassa, la seva mare va morir cinc dies després del part. La 
seva germana gran va ser padrina seva. Al cap d’una setmana d’haver nascut, 
el diumenge següent, el seu pare va enterrar la mare al matí i a la tarda el van 
batejar a ell. Durant els primers temps de vida el va cuidar un oncle seu. 

Es reconeix, ara de gran, la manca del caliu femení de la seva mare, i comenta 
obertament que fa uns anys que s’ho treballa. Anys després en Josep Maria 
Jarque el va convidar a fer una feina amb persones amb discapacitat mental 
en aquell mateix carrer on ell va néixer.

Quan tenia un any i mig el seu pare es va tornar a casar. La seva segona 
mare venia d’una família amb molta tradició d’educar els fills en internats, i va 
ser així com el monestir de Montserrat va esdevenir per a ell, encara avui dia, 
una segona llar. Va estar quatre anys a l’escolania, per la qual sent una forta 
vinculació i un gran agraïment. Ens explica orgullós com els seus fills Jordi i 
Albert també van ser escolans, i com a la seva filla Maria del Mar li van fer una 
prova i la van felicitar, però no la van poder admetre. Explica també emocionat 
que tots tres fills van decidir estudiar música, que és «una cosa que no es pot 
forçar» sinó que ha de sortir de l’interès de cadascú. 

El Joan ens explica que va conèixer Pau Casals, però comenta en to de 
broma que no són família. Ens diu que ell mateix no tenia cap antecedent 
familiar vinculat al món de la música i que l’entrada a l’escolania li va suposar 
una oportunitat existencial. L’estada a Montserrat li va brindar l’oportunitat 
de rebre una àmplia formació musical i litúrgica; fins i tot una estada de tres 
setmanes a Hongria, gràcies a un mecenes de Terrassa que els va donar un 
xec en blanc, amb el reconegut Zoltán Kodály, creador del mètode Kodály per 
a l’aprenentatge de música.

No ens coneix de res, però decideix regalar-nos moments viscuts ara fa temps, 
però que han deixat petja i una brillantor visible als seus ulls, a la seva mirada. 
Va ser a Hongria on va sentir per primera vegada la coral dels nens cantors 
de Viena, i també on va descobrir el gust pel jazz. «Vaig tornar enamorat 
del jazz!», «mira que a Terrassa hi ha molta tradició de jazz, però me’n vaig 
enamorar a Hongria».
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En Joan recorda de la seva època de formació com havien de fer, partitura i 
sabates en mà, els 330 i escaig esglaons fins a pujar al Palau de Montjuïc per 
poder assajar amb l’orgue de la sala oval del Palau.

De més gran, a l’època dels seus inicis laborals a Discos Ariola, el pare Ireneu 
Segarra, per a qui en Joan sent un profund agraïment, el va convidar a fer de 
professor de l’escolania de Montserrat. Gràcies a aquesta proposta va poder 
participar en més de quaranta gires mundials com a organista, tocant tant en 
països com Alemanya, Àustria o Suïssa, on donen un gran valor a la música 
d’orgue i en són referents a escala mundial, com en països sense cultura 
organística, com ara el Japó. D’aquest país el Joan ens explica l’anècdota 
que, tot i haver estat convidat a fer un concert d’orgue, en arribar-hi es van 
trobar que no en tenien; «sort que el monjo acompanyant de l’escolania sabia 
piano i va poder tocar amb una mà el que jo hauria tocat amb els pedals de 
l’orgue. Vam tocar el piano a tres mans».

En Joan recorda amb especial tendresa una gira en la qual ell era organista 
i el seu fill Jordi, escolà, i ens explica algunes anècdotes al voltant del camp 
de fútbol dels escolans. Rememora també un parell d’aventures in extremis a 
Berlín i al Palau de la Música. A Berlín es va assabentar al darrer moment que 
els músics havien decidit tocar en una altra afinació i va haver de transportar 
tota la partitura a mesura que la tocava. Al Palau de la Música va haver de tocar 
amb un orgue en tan mal estat que van haver d’estar arranjant-lo i marcant 
les tecles que no funcionaven del teclat també a correcuita poc abans d’iniciar 
el concert. «Sort que m’hi acompanyava un gran orguener», diu diverses 
vegades el Joan. També remarca diverses vegades que «si no hagués estat 
pel pare Ireneu, m’hauria aixecat i hauria marxat: aquí us quedeu, no són 
maneres».

En Joan també ens explica que en un dels seus viatges va tenir l’oportunitat 
de conèixer el Dr. Alfred Tomatis, creador del mètode Tomatis, que empra 
les músiques de Bach, Mozart i Händel per treballar terapèuticament amb 
infants. Arran d’aquesta coneixença el va poder convidar diverses vegades 
Montserrat.

En aquest punt el Joan ens explica la seva mirada sobre el món dels orgueners, 
mestres constructors d’orgues, dient que «un orgue no es fabrica, sinó que 
es construeix. No n’hi ha cap d’igual al món. L’edat i el tractament de la fusta, 
l’aliatge de metalls dels tubs és el secret més ben guardat de cada orguener. A 
Catalunya hi ha dos constructors d’orgues: Renzi i Blancafort». A partir d’una 
pregunta d’una de les persones participants a la taula de vida amb en Joan, 
ell ens parla de la molt bona programació musical que es pot trobar en alguns 

dials de ràdio (parla de Catalunya Música i de RNE2), però diu que per contra 
la cultura musical i el bon gust per la música dels joves sovint són minsos: «A 
vegades tenen el mal gust i la poca educació de posar músiques d’un gust 
relatiu a tot volum. Falta cultura de respecte a la música».

Parlant del bon gust per la música, el Joan ens explica que el director, de nom 
Antonio, a vegades dirigia i alhora plorava d’emoció. «La música ben feta, 
sigui quina sigui, et toca». Ens parla també de com Zoltán Kodály considera 
que la formació musical d’una persona comença nou mesos abans del part i 
de com des del moment de la gestació el fetus comença a rebre ones sonores 
que marquen els seus inicis musicals.

El Joan tanca la taula de vida regalant-nos la interpretació del Preludi La gota 
d’aigua, de Frédéric Chopin. En algun moment de la conversa amb ell, ens ha 
dit: «hi ha gent que aplaudeix abans que acabi de sonar l’última nota. No! Que 
no es vegi no vol dir que no estigui flotant!», i, conscients de la importància 
que té per a ell deixar que acabi de sonar l’última nota, fem totes un exercici 
de contenció per no posar-nos a aplaudir abans d’hora.

Finalment, en Joan ens convida a posar-nos en contacte amb ell (Joan.
Casals@uab.cat) si volem visitar l’orgue de Berga, per veure una classe 
d’orgue amb els seus alumnes i per gaudir de l’oportunitat poc freqüent de 
sentir un orgue des de dins; «se senten coses diferents», ens diu.

La taula de vida amb el Joan Casals acaba amb la intervenció espontània 
d’una de les persones participants, que fa un agraïment i un reconeixement 
de la seva tasca educativa recordant que en els inicis de l’Escola Bellaterra 
«estàvem en barracons però amb música gràcies al Joan. Ell i altres professors 
de la UAB hi anaven a fer les classes de música sense cap instrument, a 
cappella».

Ens acomiada amb música, com no pot ser d’una altra manera, deixant que 
marxem flotant entre les notes del seu piano estimat amb qui es troba tot 
sovint a la UAB. 
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5.5 «Educar a través dels mitjans», Laia Servera, d’InfoK  
Relatores: Xavier Gimeno i Gabriel Lenkow     

En aquesta taula de vida es convida la periodista Laia Servera, presentadora 
del programa infantil de telenotícies InfoK. Atesa la seva àmplia trajectòria en 
aquest àmbit i el reconeixement professional que ha rebut des de diversos 
sectors socials, es considera molt oportú conèixer el seu punt de vista, la seva 
experiència i les seves recomanacions a l’hora de treballar per als infants. 

A l’inici de la presentació, la ponent explica que ja fa 17 anys que es van 
plantejar la necessitat de donar resposta al fet que els infants tenen dret a 
la informació. Aquesta forma part del context en què viuen, i tracta de temes 
d’actualitat que els afecten directament o indirecta. Comenta que per fer arribar 
aquesta informació als infants és necessari tenir-los en compte, per tal que 
puguin arribar a entendre la notícia. Per tant, la periodista o el periodista que 
treballa la notícia que es presentarà als infants ha de fer un esforç molt gran 
per explicar-la de manera didàctica i entenedora per al públic a qui es dirigeix. 

La ponent ens comenta que el procés d’elaboració de la noticia a l’InfoK és 
molt diferent del dels informatius típics. En el cas de l’InfoK, s’aprofundeix 
molt en el coneixement del context i s’expliquen les causes i conseqüències 
d’allò que es tracta. Pel que fa als informatius o telenotícies tradicionals 
s’aborda el tema des d’una aproximació més anecdòtica, a la vegada que 
estan organitzats de manera diferent.

Des de l’InfoK van decidir organitzar-se d’una altra manera ja que, com ho 
estaven anteriorment (amb una estructura similar als telenotícies, amb blocs 
temàtics ordenats jeràrquicament) no els permetia treballar certs temes 
importants per als infants, ni apropar-se tant a les seves realitats i inquietuds. 
El fet de poder trencar aquests blocs temàtics els ha permès tenir més llibertat 
a l’hora d’ordenar les notícies i d’introduir-ne d’altres.

La Laia exemplifica la dificultat de treballar certs temes des d’un punt de 
vista tradicionalment adult: «Quan vam voler treballar sobre la notícia dels 
abusos sexuals dels Maristes, en un primer moment el tema ens semblava 
massa delicat per treballar-lo sense més dins l’InfoK i això va suposar anar-lo 
ajornant. Ens vam adonar que necessitàvem unes pautes d’orientació sobre 
com treballar el tema adequadament, ja que no teníem clar si aquest acabaria 
arribant als infants o no». 

En aquest punt la Laia introdueix una reflexió que ens permet entendre millor 
com l’InfoK tracta diverses informacions. Hi ha tres tipus de notícies que es 

treballen a l’InfoK: 1) notícies del món sobre infants; 2) notícies que no són 
del seu món però que els afecten; 3) notícies que no són sobre infants però 
de les quals interessa parlar. Ens explica uns quants exemples. Del tema dels 
refugiats, «els infants tenien molt interès sobre aquest tema i, per tant, era 
rellevant presentar-lo». Un cas diferent seria el dels abusos sexuals: «És un 
tema que afecta els infants i, per tant, cal parlar-ne». Com a resultat d’això, 
per tal de tenir algunes orientacions sobre com treballar el tema dels abusos 
sexuals, els membres de l’InfoK van decidir anar a una escola on treballaven 
aquest tema i els el van explicar molt bé, de tal manera que els van aportar 
orientacions útils sobre com tractar-lo. 

Un cop la ponent acaba les seves reflexions sorgeixen alguns temes de 
conversa amb el públic relacionats amb aquest àmbit:

Un dels temes que centra més interès és l’ús dels recursos web que aporta 
l’InfoK: com l’empren les escoles?, com aprofiten els seus recursos web en els 
diversos cursos? En aquest sentit, la Laia ens comenta que sovint els infant 
empren l’InfoK (els reportatges i/o altres recursos) per fer els seus treballs o 
fins i tot els mateixos centres utilitzen la informació del web del programa per 
treballar temes concrets a classe.

Un aspecte del qual també ens parla la Laia és que, malgrat que és un tipus de 
programa adreçat a infants, ells han tendit a fer un treball audiovisual defugint 
dels dibuixos animats (o animacions en general). Tot i així, reconeix que 
altres cadenes estrangeres que fan programes similars i de qualitat, com per 
exemple de França i del Regne Unit, saben utilitzar dibuixos de manera que 
ajuden a comprendre el tema tractat sense devaluar-ne la qualitat informativa.
Arran d’una pregunta sobre «l’abast de les seves accions i temàtiques, com 
s’organitzen?», la Laia explica com a l’InfoK han anat desenvolupant tota una 
xarxa de contactes d’experts i assessors que els donen orientacions puntuals 
a l’hora de desenvolupar certs temes sobre els quals ells no disposen de prou 
eines o recursos per treballar-los. 

També ens comenta que des de l’InfoK han anat explorant diferents formats 
(xats, entrevistes per Skype...) ja que: «ara els infants tenen accés als 
mitjans audiovisuals i el seu paper és actiu (cercant webs, seguint youtubers, 
participant en xats, fent entrevistes, etc.) i no pas passiu (esperant veure un 
programa determinat) com era abans». Aquests nous formats els permeten 
incorporar nous mitjans de comunicació i alhora abastar un territori més ampli.

Finalment, en l’època en què vivim, en la qual tot va a molta velocitat i les 
informacions circulen de manera intensa per circuits diferents dels tradicionals, 
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la Laia ens recorda el valor de trobar espais de temps dens (no efímer) on 
els infants també puguin trobar referents i recursos. Però, per tal de fer aquest 
tipus de treball i ser un recurs per als infants, és molt important escoltar.

5.6 «L’acompanyament de les famílies», Sílvia Palou  
Relatores: Sílvia Blanch i Vicenç de Febrer       

Sílvia Palou explica que és mestra i psicòloga, que va fer un màster en 
Pedagogia Sistèmica i que actualment dirigeix el centre 3 Sentits, de Cardedeu.

De petita, Sílvia Palou va ser una nena malaltissa que jugava molt. Els seus 
pares eren perruquers i passava moltes hores a la perruqueria dels seus 
pares, a Girona. El seu pare li deia: «De gran fes el que vulguis però fes-ho 
bé».

Sílvia Palou sempre va voler ser mestra. I també volia que els infants 
poguessin jugar. Una de les seves primeres feines va ser al menjador de 
l’Escola Bellaterra.

Quan feia tercer de Magisteri la va impactar l’exposició «L’occhio se salta il 
muro», que mostrava la filosofia i la manera de treballar dels centres d’educació 
infantil de 0 a 6 anys de la ciutat italiana de Reggio de l’Emília. Més endavant 
va anar a Reggio a conèixer les «scuole e nidi d’infanzia», que en aquella 
època estaven sota la direcció del pedagog Loris Malaguzzi. Allà va descobrir 
que la mirada sobre la infància s’entenia des de la comunitat.

En acabar els estudis de mestra va treballar a l’Escola Estel, del barri del 
Guinardó. Era en una escola del CEPEC, una cooperativa de pares feta per 
les mateixes famílies, i els pares i mares hi tenien un paper rellevant, hi eren 
molt presents. No obstant això, les famílies donaven un marge de confiança 
força ampli als mestres. A l’Escola Estel els mestres feien trobades amb les 
famílies, els oferien la possibilitat de conèixer els mestres amb més profunditat. 

Inicialment aquestes trobades es feien amb els pares i mares dels més petits, 
però a demanda de les famílies l’experiència es va anar estenent a tots els 
nivells de primària.

Quan treballava a l’Estel va fer un viatge d’estudis a la ciutat italiana de Pistoia. 
A partir d’aquest viatge, els mestres de l’escola van organitzar grups unitaris i 
van anar introduint modificacions fins a canviar l’estructura de l’escola. Durant 
tot un curs es van fer molts debats entre mestres i famílies, i el resultat va ser 
un canvi important en l’estructura de l’Escola Estel. Sílvia Palou va treballar a 
l’Escola Estel durant 24 anys, dels 20 als 44 anys. 

Per acompanyar la criança va fer grups de famílies amb Carme Thió i també 
amb Carles Parellada: la idea no era fer una escola de pares (ensenyar) sinó 
acompanyar-los posant-se al seu costat per ajudar-los a veure el que veien 
ells mateixos (mirall). 

Recorda que Carme Thió no anava d’experta: feia que les famílies proposessin 
els temes que els preocupaven i intentava reduir el nivell d’expectatives i de 
culpa, perquè els adults de les famílies tendeixen a considerar que tot el que 
els passa als fills és culpa seva. Repassar allò que es fa serveix per rebaixar 
l’angoixa i apujar la confiança perquè mares i pares prenguin consciència 
que criar i educar és complicat, i que les dificultats són inherents a totes les 
famílies.   

D’aquesta manera, Sílvia Palou va anar veient que podia fer de pont entre 
tots dos àmbits, l’escola i les famílies, i aquest es va convertir en un dels seus 
objectius a partir d’aquell moment.

Al llarg de la seva experiència professional, Sílvia Palou va observar que els 
mestres criticaven les famílies i viceversa. Per tant, es tractava d’ajudar els 
mestres a entendre la importància del paper de la família, a posar-se en la 
pell dels pares per entendre’ls. Sílvia Palou considera que crear aquest lligam 
entre mestres i família és bàsic. 

Per a ella ha estat important anar més enllà de l’àmbit familiar per tal d’estendre 
aquesta mirada a l’àmbit comunitari. Ho va veure clar a partir del missatge de 
Francesco Tonucci, quan deia: «Quan les ciutats estan preparades per als 
infants també estan preparades per a la resta de les persones».

Sílvia Palou va demanar una llicència retribuïda per estudiar el món emocional 
dels infants i va descobrir la mirada sistèmica que ja intuïa, però amb la 
formació es va dotar d’eines de comprensió i abordatge. 
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Va passar per l’experiència de tenir un càncer i després, al cap d’un any, en 
tornar a l’escola la va sorprendre l’estrès que s’hi viu i va decidir apartar-se’n 
per estudiar Pedagogia Sistèmica, constel·lacions familiars i dedicar-se a la 
teràpia.

Avui, en el seu centre 3 Sentits intenta ajudar les famílies amb la mirada 
sistèmica: procura ajudar-les a traduir i a entendre què ens diuen els infants. 
Ha comprovat que en un 80 % de les vegades els infants no ens diuen coses 
personals sinó de la família, i que el 90 % de les famílies que veu a la seva 
consulta tenen un problema de vinculació inicial amb els fills.

També ha observat que les famílies sempre tenen una bona intenció amb els 
fills, tot i que als mestres ens pugui semblar que no actuen adequadament. 
Les expectatives que les famílies actuals tenen respecte dels fills sempre són 
altes, perquè l’objectiu és ser millors mares i pares del que ho van ser els 
propis progenitors. Però la realitat és que ni els fills, ni les mares, ni els pares 
som perfectes, i que quan ens posem una expectativa molt alta es genera 
molta frustració i és més difícil vincular-nos. 

El que els infants volen és sentir la presència de les seves mares i dels seus 
pares; que aquests estiguin disponibles. Els infants necessiten jugar i estar 
amb els seus pares, conviure amb la família. «I nosaltres hem d’acompanyar 
mares i pares amb humilitat, fins allà on puguem, escoltant-los sense 
pressionar-los, donant-los temps perquè puguin pair tot allò que, amb l’ajuda 
de la nostra mirada, van veient. L’objectiu no és que mares i pares canviïn 
sinó treure el focus de l’infant i veure’ls conjuntament amb tota la família, 
perquè rebaixant les expectatives que mares i pares tenen respecte dels fills 
tot vagi millorant. Perquè els fills són de les mares i dels pares i, quan aquests 
estan bé, els infants també estan bé.»

«El paper de la mestra és ajudar mares i pares a reflexionar, no a canviar-los. 
Hem de saber reconèixer la complexitat que comporta fer de mare i de pare. 
Sovint la nostra ajuda consisteix a escoltar amb sensibilitat i humilitat, a fer-los 
preguntes però no per obtenir-ne respostes, sinó per restar expectants mentre 
es van qüestionant algunes coses. La feina de mestre és una feina difícil i per 
això cal fer xarxa, treballar en equip, perquè si ens sentim sols hi ha dolor.»

Per acabar, ens aconsella que les mestres convidin les mares i els pares 
a veure el grup, perquè les famílies no tenen cultura d’infància, els falten 
coneixements. I pel que fa al començament, que tinguin present que «una 
bona adaptació comporta una bona escolarització».

5.7 «El compromís amb el barri i la comunitat», Custodia 
Moreno  
Relatores: Imma Homar i Pep Llenas 

Hem tingut el plaer de poder compartir aquest taller amb Custodia Moreno, 
una activista i lluitadora incansable, compromesa amb els moviments veïnals 
des de la seva joventut. Una història de vida molt interessant, una lliçó d’allò 
que és viure d’una manera implicada amb el barri i al costat de la gent. L’any 
2009 li van concedir la Medalla d’Honor de la Ciutat de Barcelona.

Nascuda a Granada l’any 1943, amb només 4 anys es va traslladar a amb la 
seva família a Barcelona. Un viatge de tres dies de durada i en unes condicions 
molt precàries amb el famós tren anomenat «Sevillano». Quan va arribar a 
Barcelona es va instal·lar a les barraques del barri del Carmel, un barri per 
fer, amb molta pobresa, sense aigua ni llum ni clavegueram, però amb molta 
solidaritat i vida en comú, on tothom es coneixia i les portes eren sempre 
obertes. Eren unes circumstàncies molt dures, però va tenir la sort de ser una 
de les poques joves del seu entorn que va poder estudiar i aconseguir fer la 
carrera d’Infermeria.

De seguida es va comprometre amb la lluita veïnal per aconseguir un barri 
digne per viure. Com ens diu ella, «amb la nostra lluita des del moviment 
veïnal no només vam aconseguir transformar el barri, vam aconseguir canviar 
el règim d’aquest país conjuntament amb el moviment estudiantil i obrer». 
Ens explica que quan van acabar les manifestacions i les mobilitzacions, els 
municipals els trobaven a faltar.

Ens transmet una idea que per a ella és fonamental. Ens diu que per avançar 
cal fer una radiografia sencera del barri, no parcel·lada; s’han d’analitzar 
totes les mancances i necessitats, i prioritzar les més urgents. A més, també 
destaca un aspecte fonamental: «per aconseguir qualsevol millora cal anar 
totes i tots junts, cal integrar-se els uns amb els altres i fer un front comú». Amb 
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els anys de lluita també ha après que mai no s’aconsegueix tot, però que es 
van aconseguint coses i per aquest motiu mai no es pot deixar de lluitar.

Ens parla d’una de les principals lluites a la qual van dedicar molts esforços: 
aconseguir una escola per al barri, però no una escola qualsevol, sinó una 
escola diferent, una escola catalana, pública, integrada a l’entorn, i que el 
barri estigués a l’escola. Ens parla d’una escola integradora, on els infants 
aprenguessin i sabessin d’on són i els mestres coneguessin d’on venen. 

La Custodia ens comenta que si els mestres no són capaços d’entendre 
la realitat dels infants, no els podran comprendre ni acompanyar en el seu 
creixement. En aquesta escola, el mestre era una peça primordial perquè 
s’interessava per l’escola però també per qualsevol altra problemàtica del 
barri; una idea d’escola que encara seria molt vigent actualment.

També va destacar, de les moltes accions que van dur a terme, la importància 
de portar les revisions mèdiques a les escoles per fer arribar la salut a tothom. 
Així podien detectar molts problemes de visió, creixement i llenguatge que 
d’una altra manera passaven desapercebuts.

Durant l’agradable conversa que vam compartir amb ella, ens va fer aportacions 
molt interessants i que cal tenir en compte en el moment actual que estem 
vivint:

• Mani qui mani la ciutadania sempre ha d’estar reclamant i controlant la 
seva gestió; només la ciutadania és qui pot dir allò que vol.

• Els de dalt són a dalt, i si volem que ens escoltin els hem d’empènyer i 
fer baixar a la realitat.

• Massa sovint ens movem per interessos concrets, particulars i no pels 
interessos generals. Som individualitats però junts podem fer molt.

• Gràcies a un «gen de voluntarietat» de la gent, les coses funcionen 
sobretot en el món de l’educació i la sanitat.

També va fer algun paral·lelisme de la situació que ella va viure respecte 
de la situació actual, així com de l’arribada de molta immigració amb unes 
condicions ínfimes i les traves que hi posava l’Administració perquè aquestes 
persones es poguessin integrar.

Va destacar, també, una realitat que s’ha anat trobant al llarg de la seva 
vida. La gent treballadora, immigrada i que ha viscut moltes dificultats, quan 
aconsegueix un petit estatus s’oblida dels seus orígens. A més a més, no 
són solidaris amb la gent que ara està en les condicions que abans estaven 
ells: «Quan millorem el nostre estatus ens oblidem de la lluita». Per il·lustrar 

aquesta situació de l’evolució d’aquests anys ens posa un exemple molt clar: 
«abans els gats els feien amb arròs i ara els porten al veterinari».

La seva és una història de vida interessant, plena d’anècdotes i detalls que no 
ens deixen indiferents. Ens ofereix un missatge molt clar: «Cal fer un treball en 
xarxa, tots junts, mirant les coses des de la globalitat; no ens podem resignar 
i, si no ens queixem i reclamem, ningú no ens donarà res».
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Capítol 6. Acte de cloenda

Com a acte de tancament de les XIV Jornades d’Innovació a l’Etapa d’Educació 
Infantil, la companyia Com Sona, amb Oriol Aguilar i Elena Pereta, ha fet 
gaudir els assistents amb l’espectacle Kaixes.

Elena Pereta i Oriol Aguilar són mestres i músics i els va fer molta il·lusió 
mostrar als professionals de l’educació un dels seus espectacles pensats 
especialment per a les criatures de l’etapa d’educació infantil.

Ens van regalar els sentits amb un recull del seu espectacle Kaixes, que és 
una barreja eclèctica entre la música popular i la cançó d’autor —tal com diuen 
ells al seu web—, amb música original creada especialment per a aquest 
muntatge. A Kaixes cada cançó esdevé un joc a través del teatre d’objectes, 
on els instruments tenen un paper protagonista. Ens van emocionar amb les 
seves caixes petites, les caixes grans, amb caixes que es movien i ballaven, 
amb caixes que jugaven amb les seves veus i amb els instruments, amb 
caixes que amagaven petits tresors... com la música i les cançons que ens 
van fer sentir vius i enriquits emocionalment. 

Va ser una cloenda de qualitat per a unes jornades de qualitat.
http://comsona.cat/index.php/ca/
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